

**(Majlis Mesyuarat disambung semula)**

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan kita yang diadakan pada sebelah pagi tadi, kita telah mula Perkara IX - Ucapan-Ucapan Penangguhan. Seramai 7 orang Ahli Yang Berhormat telah membuat kenyataan Ucapan-Ucapan Penangguhan mereka masing-masing.

Sekarang kita menyambung semula bagi membolehkan ucapan-ucapan selanjutnya dibuat oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @sabli bin Haji Arsad.

**Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola mengucapkan ribuan terima kasih kerana diberikan peluang menyampaikan Ucapan Penangguhan dalam sesi Majlis Mesyuarat pada Musim Permesyuaratan Kelima Belas ini.

Kaola ingin mengucapkan tahniah atas kebijaksanaan Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana telah dapat memimpin permesyuaratan dengan telus dan bijaksana. Diucapkan juga setinggi-tinggi tahniah dan penghargaan kepada Yang Dimulihkan Jurutulis dan Yang Mulia

Timbalan Jurutulis serta pegawai-pegawai dan kakitangan yang terlibat.

اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى، أَلْحَمْدُ لِلَّهِ kerana dengan limpah kurnia dan rahmat-Nya, selama 2 minggu kita bersidang di Dewan yang mulia ini telah dapat berjalan dengan lancar dan harmoni dan saling menghormati.

اللَّهُ ، أَلْحَمْدُ لِلَّهِ , persidangan kita pada tahun ini telah berjaya memfokuskan Perbahasan Jadual bagi Rang Undang-Undang 2019/2020 sebagai agenda utama dalam persidangan dan saling berjaya membincangkan persoalan-persoalan dan isu-isu yang lain tidak kurang pentingnya untuk disuarakan dalam Dewan yang mulia ini.

Pada sesi Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara pada 7 Mac 2019/30 Jamadilakhir 1440 yang lepas, kita telah membincangkan beberapa perkara yang penting, antara lain ialah digital ekonomi, Keluaran Dalam Negera Kasar (KDNK), *Regional Comprehensive Economic Partnership (RCEP)*, peningkatan terhadap sistem pentadbiran, masalah pengangguran, masalah air negara dan banyak lagi.

Berbalik kepada *economic diversification*, salah satu industri yang telah dikenal pasti berpotensi besar dan perlu diberi perhatian ialah industri halal. Dengan pembangunan industri ini *إِنْ شَاءَ اللَّهُ*, ia akan membawa kepada peningkatan eksport produk halal dan seterusnya menaikkan lagi KDNK negara.

Justeru, sudah tiba masanya industri halal ini melangkah ke tahap yang seterusnya. Negera kita berpotensi menjadi destinasi bagi *halal hub* yang bukan sahaja memfokuskan kepada produk makanan dan minuman, tetapi juga industri-industri yang lain seperti *pharmaceutical*, kosmetik, makanan binatang ternakan, *hospitality* dan pelancongan, perbankan dan kewangan, logistik dan lain-lain.

Ditekankan, perlu ada pemikiran baharu yang lebih inovatif dan relevan lebih lagi dengan teknologi dunia masa ini yang semakin berkembang, sambil kita melangkah ke era ekonomi digital.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam kadar pengangguran yang tinggi, golongan yang paling terkesan adalah belia negara kita. Namun belia pada masa ini boleh dibanggakan kerana telah mampu melibatkan diri dalam arena perniagaan.

Apa yang diharapkan ialah mereka ini akan dapat disokong atau akan mendapat sokongan secara terus daripada pelbagai pihak termasuklah institusi-institusi kewangan dalam mendukung dan memastikan keseimbangan usaha mereka dalam dunia perniagaan.

Salah satunya ialah dengan memberikan *soft financing* atau geran yang akan menjadi *pushfactor* kepada kejayaan. Selain itu, perlunya ada persekitaran dan *platform* bisnes yang mampan kepada golongan usahawan muda.

Selain saranan dan keluhan belia, perlu didengar daripada kita semua secara *whole of nations*, perlu sentiasa berfikir dan mencari jalan penyelesaian terbaik dan lebih berkesan. Belia juga harus menjadi lebih kreatif, inovatif dan berfikiran secara terbuka, memperbaiki diri dengan pengetahuan dan kemahiran yang berguna di samping meningkatkan nilai jati diri masing-masing.

Ambillah dan rebutlah mana-mana peluang yang ada untuk memperbaiki diri. Baik dari segi keusahawanan dan pekerjaan mahupun pengetahuan. Seperti menggunakan bimbingan dan latihan yang disediakan oleh kerajaan dan swasta.

Melangkah ke hadapan, kita perlu menjana memacu ekonomi ke arah yang lebih maju. Hakikatnya kita perlu menghadapi pelbagai cabaran. Oleh itu, diharapkan semua pihak akan lebih fokus dengan mengetahui misi dan visi negara dengan jelas.

Dalam sama-sama mencari jalan, sama-sama menangani isu-isu yang berbangkit dalam agenda kitani untuk memajukan ekonomi Negara Brunei Darussalam yang sama-sama kita cintai.

Dalam kesempatan ini, kaola ingin memohon maaf jika ada tersalah atau terkasar bahasa, yang baik itu datang daripada *اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى* dan yang kurang baik itu adalah daripada kaola sendiri.

Dengan ini kaola sudahi Ucapan Penungguhan ini dengan sebuah pantun:

Belia kini mendukung negara,  
 Bagai pelita menyuluh kegelapan,  
 Semoga Brunei aman terpelihara,  
 Dengan adanya kepimpinan berkesan.

Sekian وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @Sabli bin Hj Arsad. Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @Jahari.

### **Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا  
 مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Sebelum melanjutkan Ucapan Penangguhan ini, kaola ucapkan setinggi tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana berjaya melaksanakan tugas yang cemerlang dengan komitmen yang tinggi dan semua jentera ahli yang membantu Yang Berhormat Yang Di-Pertua dalam menjayakan permesyuaratan ini khususnya Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan mengucapkan terima kasih dan tahniah kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat dan Ahli-Ahli Yang Berhormat Menteri yang dengan ikhlas dan sabar menjawab segala persoalan yang telah ditimbulkan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat. Didoakan supaya lebih berjaya dalam menjalankan amanah yang dipikulkan dibalas dengan rahmat Allah sepanjang hayat.

Dalam dewan yang mulia ini, kaola suka supaya negara memperkasakan bangsa *whole of nation approach* sebahagian daripadanya seperti di bawah:

1. Meningkatkan pemeraksanaan beragama semua peringkat khususnya memperkukuh akidah Ahli Sunnah Wal Jemaah. Memperkasa sosio-ekonomi warga Negara Brunei Darussalam dengan:
  - i. Mempertingkatkan kemudahan pemberian pinjaman kewangan bagi perniagaan.;
  - ii. Penubuhan *Task Force* kebangsaan dengan penguatkuasaan yang lebih komprehensif dan tegas. Kaola suka melihat tindakan pelaksanaan undang-undang yang ada bagi memfokus perniagaan runcit yang sekian lama terlalu lama dijalankan oleh pekerja asing. Kaola suka ingin melihat peluang aktiviti jualan di pasar borong diusahakan oleh warga Negara Brunei Darussalam. Dengan fokus arah yang satu per satu dengan mengambil kira pelaksanaan undang-undang akan dapat direalisasikan, walaupun setiap kali operasi yang dijalankan, hanya menahan seorang pesalah undang-undang, yang lama-lama akan berhasil membasmi perkara yang melanggar undang-undang dan peraturan yang ada.; dan
  - iii. Menilai semula kelulusan perniagaan runcit dan pendaftaran

perniagaan “sendirian berhad” yang kecil mungkin perlunya reformasi dalam pemberian lesen-lesen perniagaan.

Kaola kira, pemerksaan kepimpinan akar umbi akan mula dibuat dengan memperkenalkan muka-muka baharu dalam jawatan Penghulu dan Ketua Kampung seluruh negara. Hanya sahaja kasihan orang lama yang diganti secara drastik tanpa menunggu mereka ini punya kesempatan untuk menghabiskan tempoh yang sepatutnya berkhidmat, yang masih sebahagiannya, mempunyai hutang yang belum dapat difikirkan macam mana mengatasi masalah yang timbul daripada penggantian drastik tersebut.

‘Biasa’ kita dengar, supaya kita membeli-belah, berbelanja dalam negara sendiri tetapi tidak banyak berbeza walaupun kita berbelanja dalam negara atau di luar negara. Adalah suatu kerugian yang amat sangat dengan terus membiarkan pekerja asing yang tidak sepatutnya berniaga dengan mengguna pakai lesen perniagaan orang Brunei menjalankan perniagaan khususnya runcit.

Kerugian daripada urutan seperti ini contohnya, satu *item* yang diimport berharga secara berkumpulan \$1,000.00 dan diperniagakan oleh pekerja asing yang kadar jualan \$1,300.00 dengan keuntungan mereka sebanyak \$300.00. Wang yang keluar negara untuk membeli *item* berkenaan sebanyak \$1,000.00, keuntungan jualan sebanyak \$300.00 juga, akan dihantar keluar negeri oleh

pekerja asing yang menjalankan perniagaan.

Jumlah pengeluaran wang Brunei \$1,300.00, wang hasil perniagaan ini, berapa ratus sahaja yang masih berkisar dalam Negara Brunei Darussalam, hanya sedikit daripada sumber sewa bangunan kepunyaan orang kitani. Maka, diharapkan usaha komprehensif akan dibuat dan dilaksanakan *whole of nation approach* bagi menjaga kepentingan warga Negara Brunei Darussalam.

Dalam mengakhiri Ucapan Penangguhan ini, kaola mengucapkan setinggi-tinggi terima kasih kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua sentiasa bersabar dengan persoalan-persoalan yang ditimbulkan dan juga Ahli-Ahli Yang Berhormat yang sentiasa menjawab persoalan-persoalan yang dibawa dan juga kepada semua rakan-rakan Ahli Yang Berhormat. Semoga kita semua akan berjumpa dalam sesi mesyuarat yang akan datang dengan lebih berjaya.

Kaola membawakan satu ayat yang mudah-mudahan kita tergolong di dalamnya:

وَاللَّهُ يُحِبُّ الْمُحْسِنِينَ | Ertinya,  
“Allah menyukai orang-orang yang berbuat kebajikan.”

Sekian, terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang, saya persilakan Yang Berhormat FDR.

AR. Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman.

**Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dengan hati yang tulus ikhlas, kaola ingin merakamkan setinggi-tinggi tahniah dan penghargaan atas kebijaksanaan dan kesempurnaan kepimpinan Yang Berhormat Yang Di-Pertua sepanjang permesyuaratan di Dewan yang mulia ini.

Terima kasih juga, kepada Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis serta pegawai-pegawai dan kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat atas kecekapan dan kerjasama kepada abiskaola sepanjang permesyuaratan ini.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ , Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas telah pun sampai ke penghujungnya. Syukur atas limpah rahmat اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى atas rakyat dan negara dengan berkat kepimpinan berwibawa Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Banyak isu-isu negara untuk perkembangan ekonomi dan kepentingan rakyat telah kita bincangkan sehingga ke hari ini. Kita juga amat berharap bahawa

perbincangan kita itu akan melahirkan perubahan yang positif terhadap pembangunan bangsa dan negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Semakin banyak kemudahan yang telah tersedia untuk masyarakat kita, walaupun kita menhadapi ekonomi negara yang mencabar. Ini menunjukkan bahawa Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah berusaha sebaik mungkin dalam memastikan perkembangan negara dan kesenangan rakyat dijaga.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ , kita masih mampu untuk meluluskan sejumlah besar Peruntukan Perbelanjaan bagi Tahun Kewangan 2019/2020. Ini lebih jelas menunjukkan komitmen kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dalam memeduli hal-ehwal dan keperluan masyarakat.

Dalam Ucapan Penangguhan Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat ini, kaola ingin menekankan lagi supaya apa sahaja yang telah dibincangkan dan dipersetujui akan dapat segera dilaksanakan oleh pihak-pihak yang berwajib untuk mengelakkan daripada perkara-perkara tersebut dipersoalkan lagi. Ini juga, akan lebih memberikan keyakinan kepada masyarakat terhadap pengurusan pihak kerajaan yang kompleks dan serba mencabar ini.

Dari sektor ekonomi, sering kali ditekankan mengenai sistem pentadbiran sebagai jentera kerajaan bagi merealisasikan dan menjayakan Wawasan Brunei 2035. Bukan itu sahaja, kita juga sentiasa mengamalkan *whole of nation approach* bagi meningkatkan produktiviti dan kecekapan dalam pelaksanaan dan penggubalan dasar-dasar negara. Kita juga seharusnya mempunyai rancangan fiskal yang kukuh dan menyusun strategi jangka panjang untuk bergerak ke arah kemajuan yang kita inginkan.

Kaola percaya ketelusan atau *transparency* antara kerajaan dan masyarakat itu penting. Ini tidak bermaksud ia terhad kepada pelaksanaan akta-akta, garis panduan tetapi juga termasuk 'pemberigaan' maklumat, program-program masyarakat, inisiatif-inisiatif pihak kerajaan dan merancang kemajuan yang telah ada dan yang akan dirancang oleh pihak kerajaan.

Adanya keperluan pihak kementerian untuk memberi perhatian, perlunya ada ketelusan dan 'pemberigaan' yang jelas kepada pihak kerajaan supaya tidak ada kesalahfahaman daripada masyarakat akan sesuatu proses bagi mengukuhkan kefahaman serta mengelakkan kekeliruan.

Jangan hanya melalui penjelasan yang kabur sahaja tanpa melakukan apa-apa tindakan yang seharusnya dilaksanakan sehingga terjadinya proses penangguhan yang sangat lama. Seperti proses *procument*, proses penghapusan aset

atau penyelenggaraan aset. Disarankan agar pihak yang berwajib supaya akan dapat melaksanakan perkara ini dengan cekap dan efisien.

Kaola juga menyambut baik inisiatif Kementerian Kewangan dan Ekonomi untuk melaksanakan pelan *fiscal consolidation* secara *whole of government approach* dan kaola berharap agar setiap kementerian akan dapat mencapai keseimbangan *balance budget* masing-masing kerana satu perkara yang dapat membantu dan mengawal perbelanjaan negara.

Ini termasuk juga untuk mengawal permohonan Peruntukan Tambahan iaitu *Supplementary Budget*, iaitu pihak kementerian haruslah merancang dengan lebih awal untuk mengelakkan perbelanjaan negara yang berlebihan.

Dalam sektor kesihatan pula, kaola telah mengutarakan mengenai perlunya kesedaran tentang *dementia* dalam kalangan masyarakat awam dan juga di peringkat kebangsaan. Kaola juga menyuarakan mengenai keperluan untuk merangka *National Dementia Plan* yang mempromosikan aktif *ageing* terutamanya kalangan warga emas. Kita juga haruslah menyedari akan pentingnya untuk menjaga hal-ehwal warga emas kita khususnya kesihatan mereka.

Menyentuh pula dengan projek-projek rancangan atau kemajuan negara, kaola berharap pelaksanaannya nanti akan selaras dan relevan dengan Wawasan Brunei 2035 yang ingin kita capai.

Pihak-pihak yang berwajib haruslah konsisten dalam melaksanakan sebarang projek pembangunan negara untuk merealisasikan tujuan utama projek-projek tersebut diungkayahkan. Kaola juga berharap pada tahun depan, kita akan dapat melihat sejauh manakah sudah pelaksanaan, inisiatif kita dalam mencapai Wawasan Brunei 2035.

Di sektor pendidikan pula, kepentingan inclusive *education* bagi pelajar-pelajar *special needs* juga harus diutamakan dengan penyediaan keperluan-keperluan pembelajaran, perkhidmatan guru-guru *SHENA* dan kemudahan-kemudahan khas supaya dapat membantu dalam proses pembelajaran mereka secara menyeluruh. Kaola berharap pihak Kementerian Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama akan dapat berkolaborasi dan bekerjasama demi mengukuhkan lagi Sistem Pendidikan Negara.

Begitu juga halnya dengan pendidikan teknikal di institusi pengajian tinggi *IBTE* dan Politeknik untuk diserapkan dalam Program *i-Ready* supaya dapat membantu, melatih dan memberi pendedahan pelajar-pelajar kita kepada industri. Perkara ini juga akan dapat membantu mengurangkan masalah pengangguran di negara kita. Dalam menempuh era IR 4.0, kita haruslah melatih pelajar-pelajar untuk pekerjaan pada masa hadapan kerana pekerjaan pada zaman ini telah menjadi kurang relevan bagi era pertumbuhan digital.

Pelbagai usaha telah banyak dilaksanakan oleh pihak kerajaan dalam

membangun negara ini, dan kaola merasa bersyukur dan menyambut baik segala inisiatif yang telah dikendalikan. Kaola faham perubahan yang dilakukan akan memakan masa sedikit demi sedikit tetapi kaola yakin ia akan membuahkan hasil yang dapat dibanggakan oleh kita semua.

Kerajaan Kebawah Duli Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam *has invested so much to his people* dan kita perlulah berganding bahu dan berusaha membangunkan tanah air kita yang tercinta. *It takes everyone to make a difference*. Kita akan dapat mengharungi cabaran dengan penuh semangat yang membara dengan mempersiapkan generasi muda untuk sama-sama bergerak ke depan. Ini bertepatan dengan tema belanjawan negara tahun ini iaitu '*Investing In Our Future*'.

Kaola ingin memetik satu mutiara kata daripada Socrates: "*The secret of change is to focus all of your energy not on fighting the old but building the new.*" إِنَّ شَاءَ اللهُ, dengan memantapkan segala usaha dan inisiatif yang telah dilaksanakan sebelum ini, kita akan dapat lagi membangunkan dan memajukan segala apa yang dirancang pada masa hadapan dengan melihat bagaimana keberadaan kita bagi menuju ke arah menjayakan Wawasan Brunei 2035.

Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

وبالله التوفيق والهداية السَّلامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman, saya persilakan Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput.

**Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Lebih dahulu kaola bersyukur ke hadrat **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** atas limpah rahmat dan izin-Nya jua makanya kaola berkesempatan bersama Ahli-Ahli Yang Berhormat di Dewan yang mulia ini bagi kali ketiga menghadiri Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara.

Kaola sekali lagi menyembahkan setinggi-tinggi menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas perkenan baginda mengurniakan peruntukan belanjawan 2019/2020 yang baharu selesai diluluskan dalam Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis 14 Rejab 1440 bersamaan 21 March 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam kesempatan ini, kaola mengucapkan

tahniah dan terima kasih atas kebijaksanaan serta ketegasan Yang Berhormat Yang Di-Pertua dalam memimpin perjalanan mesyuarat dengan jayanya. Terima kasih juga kepada Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis Mesyuarat Negara dan pegawai-pegawai serta semua kakitangan yang terlibat sepanjang mesyuarat ini dijalankan dengan penuh kesabaran.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam Ucapan Penangguhan ini, kaola mengambil kesempatan bagi mewakili penduduk-penduduk Daerah Belait amnya dan Zon 2 khasnya merakamkan penghargaan dan terima kasih kepada Kerajaan Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas usaha meningkatkan taraf kehidupan penduduk rakyat Daerah Belait melalui:

1. Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan melalui Jabatan Pertanian dan Agrimakanan dan Jabatan Pelancongan kerana memilih beberapa kawasan di pedalaman untuk pertanian bagi menjana ekonomi yang lebih mampan seperti penanaman padi di kawasan Kandur di Bukit Sawat, penanaman pokok buah-buahan tempatan di Kampung Merangking, penanaman pokok kopi Labi dan ternakan udang galah, dan menjadikan kawasan teraja di Mukim Labi sebagai Taman Hutan Bestari dan kawasan pelancongan. Setentunya, projek-projek tersebut akan mengubah landskap kawasan tersebut dan akan memberi peluang



pekerjaan dan meningkatkan lagi hasil negara bagi mencapai matlamatnya.;

2. Kementerian Pengangkutan dan Infokomunikasi yang telah membina menara *DST* di kawasan Kampung Merangking, Mukim Bukit Sawat dan Mukim Labi. **أَلْحَمْدُ لِلَّهِ**, sebahagiannya sudah beroperasi. Dalam masa yang sama, kaola berharap Kementerian Pengangkutan dan Infokomunikasi melalui *Telbru* akan menambah baik mengenai perkhidmatan *internet* dan *e-Speed* dengan menaikkan tarafnya dari menggunakan *conventional* kepada *fiber optic cable* di mukim-mukim pedalaman.;
3. Kementerian Pembangunan yang telah menaik taraf jalan Mukim Sukang dan Mukim Melilas di samping sentiasa mengambil perhatian mengenai Jalan Labi Sungai Liang dan Merangking Ulu Belait yang merupakan satu-satunya jalan utama yang sering mengalami kerosakan akibat kenderaan berat.;
4. Kementerian Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian melalui Jabatan Perkhidmatan Elektrik telah juga giat memasang *street lighting* di sepanjang jalan Labi Sungai Liang, Mukim Bukit Sawat dan pemasangan lampu solar di rumah panjang Melilas, Sukang dan Ulu Belait secara berperingkat-peringkat dengan peruntukan yang sudah diluluskan pada tahun 2018/2019.;

Diharap projek ini dapat diselesaikan mengikut jadual dan selanjutnya menyarankan mengenai kemudahan pesanan ringkas (*SMS*) bagi menyampaikan maklumat mengenai pemotongan bekalan elektrik yang berjadual bagi memperkesakan lagi keprihatinan pengguna sebagai langkah awal sebelum kerja-kerja dijalankan.;

5. Kementerian Pendidikan atas usaha menubuhkan Maktab Sains di Daerah Belait bagi keperluan penuntut-penuntut di Daerah Belait. Dengan siapnya bangunan itu nanti, penuntut-penuntut aliran sains dapatlah menggunakannya dengan selesa;
6. Kementerian Hal Ehwal Ugama bagi rancangan penambahan blok bangunan Sekolah Arab Daerah Belait dalam peruntukan 2019/2020; dan.;
7. Kementerian Belia dan Sukan menambah suai di Kompleks Sukan Mumong dengan membina gym yang akan siap sedikit masa lagi dan kementerian-kementerian yang lain yang sentiasa mengambil perhatian dan melaksanakan projeknya mengikut keutamaan.

Semua ini, membuktikan ketelusan usaha kerajaan dalam menaik taraf kehidupan rakyat di mana sahaja berada. Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Mengenai ekonomi negara pula, pertumbuhan ekonomi negara turut melambangkan peningkatan kualiti hidup, individu dan masyarakat perlu

aktif dalam memberikan sumbangan bagi menjana pertumbuhan ekonomi negara. Hal ini, bertujuan supaya setiap tenaga kerja yang masih aktif di negara ini dapat digembleng dalam setiap sektor ekonomi sama ada dalam bidang pertanian, perindustrian, pelancongan, pengangkutan dan banyak lagi. Pihak kerajaan pula memainkan peranan penting dengan menyediakan pelbagai dasar seperti dasar penswastaan, dasar penindustriaan, dasar industri kecil dan sedarhana, pelan transformasi ekonomi negara bagi menarik pelabur dari dalam dan luar negara untuk menanam modal dan menyediakan ruang niaga yang kukuh bagi masyarakat Negara Brunei sendiri.

Hal ini jelas menunjukkan bahawa pelbagai pihak perlu memainkan peranan aktif dalam pembangunan negara bagi menjamin kesuburan, pertumbuhan ekonomi. Seterusnya kualiti hidup masyarakat dapat ditingkatkan kerana pihak kerajaan akan mempunyai dana yang kukuh untuk menyediakan pelbagai kemudahan infrastruktur dan kepada rakyat. Semoga Negara Brunei Darussalam sentiasa dilimpahi rahmat dalam keadaan aman dan makmur.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Akhirnya kaola memohon ampun dan maaf kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat, kiranya terdapat kata-kata yang kurang elok didengar serta tingkah laku sumbang sepanjang persidangan ini dijalankan. Yang baik itu datang dari

أَللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى، dan yang kurang baik itu, datangnya daripada kelemahan kaola jua.

Kaola tinggalkan Dewan yang mulia ini dengan serangkap pantun yang berbunyi:

Di atas dahan burung tempua,  
Melihat rusa di tepi perigi,  
Salam perpisahan untuk semua,  
وَإِنْ شَاءَ اللَّهُ pada mesyuarat negara tahun  
depan kita bersua lagi.

Sekian sahaja disampaikan Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

وبالله التوفيق والهداية السَّلامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput.

Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim.

**Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim:**

السَّلامُ عَلَيَّ مِنْ أَيْمَنِ الْهُدَى السَّلامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا  
مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam kesempatan ini, kaola dengan perasaan amat sukacita merafakkan tanda syukur ke hadrat

اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَىٰ atas limpah rahmat dan nikmat-Nya yang telah mengurniakan kesihatan dan nikmat kecerdasan serta kecerdasan minda kepada kita semua sepanjang Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2019, di Dewan yang mulia ini.

Tidak lupa kaola ingin mengucapkan setinggi-tinggi penghargaan dan terima kasih kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua yang telah mengemudikan persidangan dengan penuh adil dan saksama serta penuh kewibawaan sehingga berhasil menunaikan tanggungjawab dengan cemerlang. Digandingi oleh Yang Dimuliakan Jurutulis dan juga Yang Mulia Timbalan Jurutulis yang telah mengatur urusan persidangan dengan cekap dan sempurna.

Sepanjang 11 hari persidangan, kaola اللَّهُ telah ikut serta menyumbang pemikiran dan juga idea-idea dalam isu-isu tertentu. اللَّهُ kaola bersyukur ada juga saranan dan Usul kaola itu yang diterima baik dan dijanjikan untuk diberi perhatian.

Dalam kesempatan yang keemasan ini, izinkan kaola mengongsikan beberapa perkara sebagai titipan kaola untuk semua kita yang ada di Dewan yang mulia ini, dan juga buat masyarakat bangsa kita yang bernaung di bumi Darussalam di bawah kepimpinan bijaksana Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali

Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. اللَّهُ, selama 11 hari kita bersidang dengan izin dan kebesaran اللَّهِ jua, hasrat menyediakan peruntukan dan perbelanjaan negara bagi tahun 2019/2020 telah berhasil dimuktamadkan.

Kaola berharap peruntukan itu akan dapat menjana semua matlamat yang kita hasratkan khususnya bagi merealisasikan Wawasan Brunei 2035. Hendaknya fokus utama matlamat itu yang berkisar yang memperkasakan ekonomi negara menangani isu pengganguran dalam kalangan anak-anak tempatan yang banyak bersandar kepada sistem pendidikan dan aspek pembangunan negara dalam segenap bidang serta penerusan dasar kebajikan buat seluruh rakyat dan penduduk negara ini.

Mudah-mudahan peruntukan yang telah diluluskan dan dimuktamadkan itu akan berjaya menjadikan negara ini sebagai negara maju yang diredai اللَّهِ. Berpaksikan falsafah negara 'Melayu Islam Beraja' dengan membawa bersamanya kehidupan rakyat dan segala isi dalamnya dengan penuh aman dan damai sejahtera.

Kaola mencadangkan supaya pendekatan holistik yang berdasarkan kasih sayang digunakan dalam menyalurkan semua perkhidmatan untuk

kebajikan rakyat dan penduduk negara ini.

Kaola ingin mencadangkan satu slogan yang berbunyi, "Bersama Membina Masyarakat Penyayang" agar dapat diberigakan dalam kalangan seluruh rakyat untuk dihayati bersama. Mungkin juga slogan ini dapat diambil dan digunakan sebagai tema Sambutan Hari Kebangsaan yang akan datang, mungkin.

Sebagai penutup istimewa buat Yang Berhormat Yang Di-Petua, kaola titipkan serangkap syair:

Terima kasih segunug intan,  
Sejuta penghargaan seluas lautan,  
Semoga Yang Berhormat Yang Di-Petua  
dikurniakan kesihatan,  
Rezeki berlimpah penuh keberkatan.

Sekian وبالله التوفيق والهداية التمسك بملئكم ورحمة الله وبركاته

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim. Mudah-mudahan doa Yang Berhormat dimakbulkan.

Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu.

**Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ dan salam  
sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

أَلْحَمْدُ لِلَّهِ ، kaola mengucapkan syukur ke hadrat اللَّهِ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى dengan izin dan limpah dan rahmat-Nya jua Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 1440 bersamaan 2019, selama 11 hari akan sampai ke penghujungnya.

Kaola lebih dahulu merakam setinggi-tinggi ucapan tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kebijaksanaan dan penuh ketenangan dapat mengawal dan memimpin permesyuaratan dengan penuh hikmah teratur dalam suasana muhibah dan telus. Terima kasih juga kaola tujukan kepada Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan semua pegawai dan kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara yang sentiasa siap siaga, setiap masa menyusun agenda permesyuaratan dan bertungkus-lumus juga bagi memastikan kejayaan Majlis Mesyuarat ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Negara kita sangat beruntung kerana mempunyai seorang raja yang sangat prihatin dan pemeduliaan terhadap perkembangan, kebajikan dan kesejahteraan rakyat dan penduduk di negara ini termasuklah juga generasi belia. Seperti yang ditahankan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang

Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, melalui titah baginda dalam sempena Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 07 Mac 2019 yang lalu.

Pada masa yang sama, baginda juga mengurniakan titah sempena Upacara Perasmian Tamat Latihan Program Khidmat Bakti Negara (PKBN), pengambilan yang Ke-8, baginda juga menekankan sekali lagi supaya para belia mempunyai kekuatan kekukuhan sahsiah semangat patriotisme.

Baginda seterusnya mengharapkan supaya belia berdampingan dengan kerja-kerja kemasyarakatan dan semangat keusahawanan untuk menjadikan mereka sebagai individu dan golongan yang prihatin akan kebajikan dan kesejahteraan masyarakat sekeliling di samping mempunyai keyakinan diri, semangat berdikari dan berusaha gigih bagi mendapatkan kecemerlangan dalam kehidupan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ, pembinaan Jambatan Temburong merupakan projek utama negara pada abad ini yang tidak lama lagi akan siap. Ia tanda bukti dan lambang kasih sayang raja kepada rakyat dan penduduk di negara ini.

Sehubungan itu, kaola mengambil kesempatan melahirkan kesyukuran ke hadrat اللَّهِ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى dan menjunjung kasih dihadapan Majlis

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas kepimpinan dan kebijaksanaan baginda yang berwawasan dan berpandangan jauh.

Pada masa yang sama juga, kaola mengucapkan menjunjung kasih dihadapan Majlis Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanali Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah, Menteri Kanan di Jabatan Perdana Menteri selaku Penaung Authoriti Kemajuan Daerah Temburong dan juga telah bercemar duli berangkat meninjau lebih dekat lagi akan pelaksanaan projek-projek yang sudah dan akan dilaksanakan termasuklah ke Majlis Perundingan Mukim dan Kampung di Daerah Temburong pada 14 Februari 2019 yang lalu.

Ini membuktikan akan keprihatinan dan pemedulian yang berterusan terhadap kemajuan dan perkembangan Daerah Temburong pada masa kini dan masa hadapan. إِنَّ شَاءَ اللَّهُ, Daerah Temburong akan bertukar wajah dan menjadi sebagai destinasi pelancongan yang lebih menarik pada masa hadapan.

Kaola dan bagi mewakili rakyat dan penduduk di Daerah Temburong, menyambut baik dan menyokong sepenuhnya segala perancangan dan inisiatif kementerian-kementerian yang berkenaan dan juga pelan tindakan, aktiviti serta rancangan yang diusahakan

oleh Ahli Lembaga Authoriti Kemajuan Daerah Temburong yang berkenaan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada kesempatan ini, kaola ingin menyeru kepada penduduk Daerah Temburong supaya mengambil peluang dan kesempatan yang diberikan dan menyahut cabaran dengan mengambil bahagian secara langsung bagi menjayakan inisiatif-inisiatif yang dirancang dengan meningkatkan lagi usaha-usaha terutama melibatkan diri dalam aktiviti-aktiviti pelancongan, perniagaan dan perusahaan, termasuk meningkatkan aktiviti-aktiviti sedia ada seperti Satu Kampung Satu Produk dan dapat ditambah nilainya.

Kaola sekali lagi bersama-sama dengan Ahli Yang Berhormat, ingin menekankan supaya apa jua yang telah dibincangkan dan dipersetujui bersama sepanjang permesyuaratan ini dijalankan akan membuah hasil yang positif serta dapat dilaksanakan sesuai dengan jangka masa yang telah ditetapkan.

Akhir sekali, marilah kita sama-sama berdoa ke hadrat **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** semoga raja kita kekal karar memerintah negara dengan adil dan saksama, negara kita sentiasa aman sejahtera dan bahagia, bangsa kita sentiasa bersatu padu bekerjasama. Kita hanya merancang, berusaha kemudian kita bertawakal kepada **اللَّهُ** .

Sebaik manapun perancangan kita, semua itu adalah ketentuan-Nya jua, maka jadikan Allah di hadapan kita, di

mana jua kita berada penuhlah syarat dan peraturan-peraturan yang telah ditetapkan-Nya, **إِنْ شَاءَ اللَّهُ**, berkah akan turun dari langit menyirami bumi yang bertuah ini. Rezeki akan datang dari mana-mana, keredhaan-Nya jua yang kitani cari. **آمِينَ... آمِينَ... يَا رَبَّ الْعَالَمِينَ**

Penutup kata, kaola memohon ampun dan maaf jika sekiranya sepanjang permesyuaratan ini ada perkara-perkara yang tidak bersesuaian yang datangnya dari hamba sendiri. Sekian terima kasih.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin.

**Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ**  
**الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ**  
**وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ**

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat.

**السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ** dan salam sejahtera. Kaola amat bersyukur kepada Allah Subhanahu Wata'ala kerana Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara bagi tahun 1440 Hijrah bersamaan 2019 Masihi ini nampaknya akan berakhir ke penghujungnya pada hari ini.

Kaola jua bersyukur sepanjang permesyuaratan yang kaola bersama menyertai begitu berjalan dengan sempurna dan lancar dengan izin اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى jua memberikan keredhaannya, di samping dengan kebijaksanaan dan ketelusan Yang Berhormat Yang Di-Pertua memimpin persidangan yang mulia ini sejak dari mula bersidang hinggalah ke saat ini. Begitu juga Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis menjalankan tugas dan tanggungjawab dengan lancar dan padu.

Kaola melalui kesempatan ini dengan tulus ikhlas jua sukacita mengucapkan setinggi tahniah dan penghargaan kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan juga kepada Yang Dimuliakan Pehin Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola selaku Ahli Yang Berhormat bagi Zon 1-Daerah Belait, merakamkan ucapan ribuan terima kasih kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri kerana menyampaikan mukadimah yang terang dan cukup jelas difahami mengenai hala tuju setiap kementerian dan seterusnya membahaskan Rang Undang-Undang Perbekalan Tahun 2019/2020 bagi kementerian-kementerian dengan jayanya. Terima kasih jua kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri kerana memberikan jawapan yang jelas, persoalan yang telah diajukan semasa persidangan ini hingga ke akhir persidangan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Melalui Ucapan Penangguhan kaola ini, kaola sukacita ingin memberikan pandangan bahawa sebagaimana mukadimah yang disampaikan Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri, Menteri Kewangan dan Ekonomi II dan juga menteri-menteri yang berkenaan, dalam pandangan kaola bahawa dengan proses peningkatan dan pertumbuhan ekonomi Negara Brunei Darussalam yang dinamik, bahawa adalah amat meyakinkan kemajuan dan perkembangan serta pembangunan Negara Brunei Darussalam akan melangkah terus ke hadapan pada tahun-tahun mendatang dengan pertumbuhan ekonomi dari sektor minyak dan gas dan dari sektor bukan minyak dan gas yang rancak dipergiatkan yang telah membawa hasil dan yang akan bakal mengeluarkan hasil dari pelbagai sektor yang disebutkan.

Dengan pertumbuhan ekonomi Negara Brunei Darussalam yang berterusan di samping pembangunan-pembangunan yang lainnya, kaola percaya bahawa Negara Brunei Darussalam akan menuju ke arah matlamat Wawasan Brunei 2035. Kaola bersyukur kepada اللَّهُ dan mendoakan semoga Negara Brunei Darussalam akan terus dirahmati Allah dengan nikmat kebahagiaan dan keamanan serta kesejahteraan dengan berkat daulat di bawah kepimpinan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. أَمِينَ... يَا رَبَّ الْعَالَمِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, bagi mengakhiri Ucapan Penangguhan kaola ini, kaola dengan penuh hormat dan

takzimnya sukacita kaola pohonkan kemaafan jua segala apa jua kekhilafan dan keterlanjuran dan bahasa yang tidak seperti, terutamanya kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-Ahli rasmi, Yang Berhormat Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan kepada semua warga Jabatan Majlis Mesyarakat Negara dalam persediaan dan kesempurnaan menjalankan tugas dan tanggungjawab dalam Majlis Mesyuarat ini.

Sekali lagi kaola mengucapkan tahniah dan penghargaan setingginya-tingginya. Yang Berhormat Yang Di-Pertua, sekian sahaja yang dapat kaola sampaikan.

Kaola sudah dengan  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
Terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong.

**Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong:** Terima kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
Dalam kesempatan ini kaola lebih dahulu mengucapkan syabas dan tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana memimpin mesyarakat dalam Dewan yang mulia ini dengan cemerlang dengan dibantu oleh Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan

Jurutulis serta pegawai-pegawai dan kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara.

اللَّهُمَّ، peruntukan belanjawan bagi tahun 2019/2020 telah pun diluluskan dalam Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara yang baharu selesai.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Perkara yang kaola utarakan ialah perkara yang dekat di hati kaola sebagai pemimpin berakar umbi, mengenai dengan sikap tahap kemiskinan dalam kalangan rakyat, kemiskinan adalah masalah sosial yang perlu ditangani secara kondusif.

Walaupun jumlah yang tercatat 5,000 ke 6,000 orang. Sebenarnya ramai di luar sana yang hidup pada tahap kemiskinan, terutama yang berpendapatan sekitar \$400.00 ke \$1,000.00 sebulan. Mereka ini mempunyai tanggungan keluarga, begitu juga warga emas yang tidak menerima bantuan dari anak-anak mereka kerana tanggungan yang banyak hanya mengharapkan bantuan pencen tua \$250.00.

Kaola melihat kenaikan jumlah mereka yang jatuh miskin menunjukkan tahap kehidupan mereka yang rendah tetapi nilai hidup yang tinggi. Dalam hubungan ini agensi-agensi berkenaan telah pun menyediakan bukan sahaja setakat bantuan kewangan tetapi juga menyediakan program-program untuk melepaskan mereka ini dari perangkap kemiskinan.



Kaola di Majlis ini ingin mencadangkan supaya Kementerian Belia dan Sukan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama bekerjasama dengan jabatan yang bertanggungjawab iaitu JAPIM dan juga Jabatan Daerah supaya mereka dapat mengadakan projek-projek yang berbentuk ekonomi untuk golongan ini yang berskala kecil dan sederhana melalui Majlis Perundingan Mukim dan Kampung seperti seumpamanya membuat biskut ataupun menjahit beg sekolah, untuk pasaran dalam negeri untuk membantu meningkatkan ekonomi mereka agar mereka terlepas daripada bergantung pada bantuan kerajaan atau pun disebut duduk diam dapat wang.;

Sekali lagi kaola utarakan mengenai dengan Daerah Tutong. Kaola mengharapkan kepada agensi-agensi berkenaan supaya dapat mengembangkan Daerah Tutong. Pertama, dari segi ekonomi bagi membantu warga, pertama belia dan pencari kerja di Daerah Tutong dengan menempatkan tapak-tapak industri yang pada masa ini hanya diwujudkan kebanyakannya di Daerah Brunei Muara dan Daerah Belait. Dengan adanya tapak-tapak industri diwujudkan akan memberi peluang pekerjaan kepada penduduk-penduduk terutama belia-belia di Daerah Tutong. Yang Berhormat Yang Di-Pertua, sekian sahaja ucapan penangguhan kaola.

Akhirnya kaola memohon maaf atas segala kesilapan dan kekurangan sepanjang mengikut Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara.

Sekian. *وبالله التوفيق والهداية التَّسْلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ*

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong. Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang Haji Ali bin Apong, Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

#### **Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:**

*بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ*, Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat.

*السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ* dan salam sejahtera, Yang Berhormat Yang Di-Pertua, lebih dahulu kaola dengan penuh hormat dan takzim, sukacita merakamkan ucapan setinggi-tinggi tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kepimpinan dan kebijaksanaan Yang Berhormat Yang Di-Pertua menguruskan Permesyuaratan yang kali Kelima Belas pada tahun 2019.

*اللَّحْمَدُ لِلَّهِ*, mesyuarat tahun ini telah berjalan dengan penuh tersusun dan teratur dengan suasana yang harmoni, penuh keterbukaan dan semangat muhibah. Di samping perbincangan yang sangat produktif serta memfokuskan kepada perkara-perkara yang strategik. Ini kepentingan kemajuan dan pertumbuhan ekonomi negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola berterima kasih atas penghargaan bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat terhadap beberapa inisiatif Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan,

terutama berikutan berapa siri lawatan ke tapak-tapak pertanian dan perikanan serta perhutanan yang telah diaturkan oleh kementerian ini.

Dari siri lawatan-lawatan tersebut, dapatlah dilihat bahawa sektor yang dijangka akan dapat menyumbang secara signifikan kepada misi kementerian untuk meningkatkan keluaran sektor pertanian ialah aktiviti penternakan ayam atau daging serta aktiviti tanaman sayur-sayuran, buah-buahan dan bunga-bunga. Sektor perikanan pula peningkatan keluaran dari aktiviti *Aquaculture* dan aktiviti penangkapan ikan laut dalam dijangka akan menjadi penyumbang utama pada beberapa tahun akan datang.

Berikutan perkembangan ini, kita juga melihat sektor pemprosesan mula berkembang terutamanya aktiviti pemprosesan ikan dan udang yang bukan sahaja untuk dipasarkan dalam negara malah untuk tujuan pasaran eksport ke luar negara.

Dalam aktiviti ayam pedaging, kita juga berbangga menyaksikan pertumbuhan yang signifikan, beberapa buah syarikat antaranya Syarikat Perusahaan *Riza Fudhlana Farming* yang menjalankan perusahaan di kawasan Kemajuan Pertanian Tanah Tuah, Kampung Kulapis. Ia bermula dengan 2 buah reban pada tahun 2015 dengan pengeluaran sekitar 104,000 ayam dan kini telah berkembang kepada 10 buah reban dengan pengeluaran hampir mencapai satu juta ekor ayam setahun pada tahun 2018.

Dalam sektor tanaman pula, kita telah menyaksikan beberapa buah syarikat baharu seperti *RZ Wisma Enterprise*, *Ameen Farm* dan *Gropoint Marsya Farm* dan lain yang juga tumbuh dengan pesat dalam tempoh 2 tahun yang lalu. Terutama dengan menggunakan teknologi baharu dan ada yang sudah sedia untuk menembusi pasaran eksport seperti *Gropoint Sdn Bhd* yang sudah mula mengeksport *marshmallon* ke *Singapore* dan *Hong Kong* minggu ini dan buat masa ini sedang menunggu kebenaran *export* ke Australia dan Republik Rakyat China.

Kita juga menyaksikan beberapa peladang yang telah lama berkecimpung dalam industri tanaman seperti Syarikat *Asia Enterprise*, *Norajijah Plantation Sdn Bhd*, *Tunas Harapan Sdn Bhd*, *Hanafee H.Z Agriculture Farm*, telah memanfaatkan beberapa bidang tanah tambahan yang telah ditawarkan untuk menanam buah-buahan yang berkualiti tinggi seperti durian musang king dan durian *black thorn* dan lain-lain.

Syarikat perusahaan Haji Salleh bin Hj Ludin dan Anak-Anak misalannya, sebelum ini mengusahakan tanah seluas 3 hektar tanaman, sayur-sayuran dan melalui inisiatif projek *expansion* yang diperkenalkan kawasan ladang tanaman sayur-sayur beliau bertambah kepada 7 hektar dan hasil keluarnya hampir 500 tan metrik setahun.

Dalam sektor perikanan, kita turut berbangga melihat perkembangan sektor *Aquacultural* yang berkembang pesat dipelopori oleh syarikat-syarikat seperti

*Syarikat Golden Cooperation Sdn. Bhd., Syarikat Helif Aquaculture Enterprise, Syarikat O.E.D Agriculture and Aquacultral, Syarikat Nur Nabai Aquaculture Sdn Bhd dan Syarikat Tong Kee Products Sdn. Bhd dan Syarikat Sea Neptune Aquarius Enterpise.*

Manakala sektor tangkapan laut dalam juga berkembang pesat di luar jangkauan, dipelopori oleh *Syarikat Yamako Pacific Sdn. Bhd.* dari Jepun , *Syarikat Golden Cooperation* dari *Taiwan* dan usaha sama antara Syarikat Gemilang Seri Sdn. Bhd. dari Brunei dengan *Guangzhou Shunfan Deepsea Fishery* dari Republik Rakyat China.

Kesemuanya dilengkapi dengan kapal-kapal yang mampu untuk menerokai laut dalam di Zon 3 dan Zon 4 bagi penangkapan ikan tuna (*yellow fin*) dan ikan *skip jack*. Kita berasa bertuah kerana syarikat-syarikat ini juga melanjutkan aktiviti mereka ke bidang pemprosesan dan *eksport* yang dapat membuka pekerjaan kepada anak-anak tempatan.

Kita juga berbangga mendapati beberapa syarikat pemprosesan dalam menebusi pasar *export* menggunakan jenama brunei halal yang terbaharu ialah *Syarikat BMC Food Industry Sdn. Bhd.* yang akan membekalkan *ready cook chicken* kepada sebuah syarikat rangkaian Jepun *CHIBO*, yang mempunyai 300 cawangan di negara berkenaan.

Tidak dapat dinafikan bahawa antara faktor penting bagi yang menjayakan

dan merealisasikan visi dan misi kerajaan dan kementerian ini untuk meningkatkan keluaran serta menyumbang kepada pertubuhan KDNK dan kepelbagaian ekonomi adalah kesungguhan peladang-peladang kita sendiri. Oleh yang demikian kita berharap peladang-peladang kita akan terus bersungguh sungguh dan gigih mengusahakan tanah-tanah yang ditawarkan kepada mereka.

Ini selaras dengan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sempena Perasmian Konvensyen Majlis Ilmu pada 26 November 2018 yang lalu yang berbunyi;

“Beta teruja kerana kita telah dapat melahirkan peladang dan petani yang sebahagiannya telah berjaya menjadikan bidang ini sebagai mata pecarian utama mereka. Terutama aktiviti pertanaman sayur, buah-buahan, bunga-bunga dan aktiviti ternakan dan perikanan. Beta percaya kejayaan ini adalah hasil daripada kesungguhan kegigihan serta sifat ‘berkarir’ mereka.

Beta mahu sifat sedemikian ini biarlah terus hidup dalam kalangan para peladang dan petani. Beta amat menaruh harapan supaya para peladang dan petani tidak bosan mengusahakan peladangan masing-masing dengan penuh rasa tanggungjawab, dedikasi dan disiplin demi *sustainability* bangsa dan negara.”

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Kaola berharap kita semua sama memberi dorongan kepada peladang-peladang kita yang sedia ada dan menggalakkan belia dan anak-anak buah kita terutama yang masih mencari pekerjaan untuk bergiat dalam aktiviti pertanian bagi merealisasikan hasrat kita sambil membantu mengukuhkan seperti sekuriti makanan (*Food Security*) dan membantu mengurangkan pergantungan pada import bahan makanan. Kita juga menyeru agar orang ramai yang telah diberikan tanah-tanah pertanian agar mengusahakan tanah mereka seperti yang dipohonkan dengan bersungguh-sungguh dan tidak menjadikan tanah berkenaan terbiar dan tidak akan menyewa tanah berkenaan pada pihak-pihak lain.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Dalam sektor pelancongan kita juga sangat berterima kasih kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat atas penghargaan beberapa inisiatif seperti Acara Brunei December Festival. Pelancaran beberapa produk baharu dan penambahbaikan produk-produk yang sedia ada.

Pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan (MPRT) juga amat berterima kasih dan menghargai kerjasama yang diberikan dari pelbagai kementerian, Ahli-Ahli Lembaga Pelancongan Brunei serta penduduk mukim dan kampung dalam mengembangkan industri pelancongan negara ini. Begitu juga sumbangan pihak swasta seperti Syarikat Penerbangan Diraja Brunei, ejen-ejen pelancongan,

persatuan hotel serta syarikat pemaju dan lain-lain.

*Acara Brunei December Festival* yang mempunyai 2 objektif iaitu: untuk menarik pelancong dari luar negara dan menggalakkan orang ramai temptan bercuti di negara sendiri. Telah menjadi satu fenomena kerana walaupun ia dimulakan oleh kementerian secara kecil-kecilan dengan tidak melibatkan sebarang peruntukan, kerajaan ternyata telah mendapat sambutan di luar jangkauan melalui inisiatif dan kreativiti pihak-pihak penganjur acara atau *event management* seperti *Ar-Rafi Archery*, *Syarikat Battle Pro*, *Syarikat Qalbu Management* (Islamic management) , *Game On Management* dan lain-lain lagi.

Kita mendapati banyak penganjur yang terlibat ini, menikmati penubuhan perniagaan masing-masing mengikuti dalam penganjuran aktiviti sempena acara *B DFA* ini. Kita jua turut berbangga dengan jalinan kerjasama yang erat dari pihak ejen pelancongan dalam sama-sama mempromosi Negara Brunei Darussalam sebagai destinasi pilihan pelancong melalui syarikat-syarikat seperti *Freme Travel Services*, *PJ Majestic Tours and Travel* and *Sinar Tour* dan lain-lain yang menyumbang kepada beberapa dalam pasaran utama yang telah meningkat secara signifikan dan konsisten dari tahun ke tahun terutamanya dari pasaran dari Republik Rakyat China, Republik Korea.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kerjasama erat antara pihak kerajaan dan pihak swasta dalam semua bidang

sama ada sektor petani, perikanan dan pelancongan ini adalah contoh utama kesungguhan yang kita mempraktikkan *whole nation approach*, Melalui kerjasama ini telah banyak menjimatkan pebelanjaan kerajaan dan pada masa yang sama dapat menambahkan keuntungan kepada pihak swasta yang berkenaan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Sekian Ucapan Penangguhan saja yang dapat kaola dapat sampaikan sebaik saja Ucapan Penangguhan pada Musim Permesyuaratan Pertama Dari Majlis Mesyuarat Kali Kelima Belas ini. Kaola sekali mengucapkan ribuan terima kasih atas peluang yang diberikan bersama iringan doa Yang Berhormat Yang Di-Pertua sentiasa dalam rahmat dan sejahtera dan bahagia.

Kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat dalam Dewan ini kaola juga mohon maaf sekiranya terdapat tingkah laku dan kata-kata yang kurang manis dalam masa kita bersidang ini. Ucapan penghargaan dan terima kasih ditujukan kepada Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan pegawai-pegawai dan kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat atas sokongan, panduan dan kerjasama yang diberikan sepanjang pemesyuaratan ini.

Sekian وبالله التوفيق والهداية التام تليكم ورحمته الله وبركاته

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Terima kasih Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung.

**Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ  
،Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى , أَلْحَمْدُ لِلَّهِ , Dengan izin Allah maka kaola dapat berdiri di Dewan yang mulia ini. Dalam Ucapan Penangguhan ini, Kaola sukacita mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kesempatan kepada kaola menyampaikan Ucapan Penangguhan di Dewan yang mulia ini.

Kaola menyokong penuh Belanjawan Kewangan bagi tahun 2019/2020 dengan tema "Pelaburan penambah untuk masa depan" sememangnya sesuai dengan hala tuju dan Wawasan Brunei 2035.

Sehubungan dengan itu, segala program pembangunan negara dan juga dasar kerajaan, semasa ia diperkenalkan hendaklah dirancang dan dilaksanakan untuk mencapai tujuan-tujuan yang dihasratkan. Usaha ini memerlukan bukan sahaja usaha yang gigih dari pihak kerajaan dan kakitangannya, malah ianya memerlukan promosi ke arah ubah sikap tenaga dan pemikiran dari seluruh rakyat dan sektor swasta untuk sama-sama menyokong dan melaksanakan bersama-sama.

Negara Brunei Darussalam akan terus berhadapan pengganguran terutama sekali golongan belia berikutan faktor keseimbangan kemahiran serta asas jurang sistem pendidikan dan industri. Sehubungan dengan itu, pihak berkenaan perlu mewujudkan pangkalan data atau kajian bagi memastikan semua program dan projek ke arah pembangunan modal insan haruslah seimbang dan sentiasa relevan sejajar dengan peredaran zaman masa kini.

Peluang pekerjaan akan disokong oleh aktiviti-aktiviti domestik dan eksport dengan beberapa bantuan daripada sektor informal. Dalam hal ini, pihak kerajaan mahupun sektor swasta hendaklah memberi tumpuan kepada kemajuan semua faktor agar isu pengganguran dapat dikurangkan. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Aktiviti kemasyarakatan adalah sebagai modul terbaik bagi memupuk semangat pertumbuhan dalam kalangan rakyat. Berbagai inisiatif telah dan akan dilaksanakan oleh pihak kerajaan ke dalam fasa komuniti dengan lebih aktiviti kemasyarakatan.

Aktiviti kemasyarakatan dan amalan hidup sihat seperti bergotong royong perlu diadakan secara berterusan kerana ia boleh menjadi platform terbaik mengeratkan silaturrahim kerjasama serta membudayakan penjagaan kebersihan.

Sehubungan dengan itu, program-program kemasyarakatan di peringkat nasional mahupun akar umbi dengan melibatkan para belia hendaklah sentiasa

digerakkan sebagai wadah bagi mewujudkan dan mengekalkan kemurnian dan kemakmuran Negara Brunei Darussalam.

Bagi mencapai hasrat ini, penambahbaikan program-program yang sedia ada seperti 'Bandarku Ceria', 'Hari Keluarga', 'Mukim Sihat' dan lain-lain hendaklah dilakukan untuk memberi percambahan idea kreatif dan produktif kerana pihak kerajaan dan seluruh negara wajar terus dibaja dan terus hidup subur bagi menghasilkan kemajuan dan pembangunan negara yang mampan.

Akhir kalam, kaola merakamkan setinggi-tinggi ucapan tahniah penghargaan kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas bijaksana dan kesabaran memimpin dan memandu pemesyuaratan dengan kemas dalam suasana yang harmoni dan muhibah. Kaola tidak lupa juga mengucapkan terima kasih kepada Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis dengan cekap setiap hari menyusun perkara-perkara yang dimesyuaratkan dan juga kepada seluruh pegawai dan kakitangan yang bekerja khas bagi menjayakan permesyuaratan ini. Dengan ini kaola sudahi dengan 3 rangkap pantun;

Turun ke paya memetik kangkung  
Hati-hati terkena getahnya,  
Begotong-royong penduduk kampung,  
Hidup muafakat hidup bahagia.

Beras segantang sudah disukat,  
Lalu disimpan di atas bara,  
Andai masyarakat hidup mufakat,

Hidup damai rakyat sejahtera.

Kalau ada jarum yang patah,  
Jangan di simpan di dalam peti,  
Kalau ada sikap kaola yang salah,  
Jangan disimpan di dalam hati.

Sekian. وبالله التوفيق والهداية آتسآكم علىكم ورحة الله وبركاته

### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu.

### **Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ, Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang kaola hormati sekalian.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ Kaola lebih dahulu dengan jernih hati mengucapkan setinggi-tinggi tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kebijaksanaan memimpin dan mengurus Persidangan Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini dari awal permesyuaratan hingga penghabisan.

Syukur لِلَّهِ, sepanjang sesi permesyuaratan dan perbincangan kita di Dewan yang mulia ini, ia telah berjalan dengan lancar dan penuh bermakna serta dalam suasana yang muhibah keterbukaan saling menghormati.

Tidak lupa juga kaola mengucapkan terima kasih kepada Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis yang membawa majlis permesyuaratan ini berjalan dengan lancar.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pembentangan cadangan Belanjawan Bagi Tahun Kewangan bagi Tahun 2019/2020 yang bertemakan "pelaburan untuk masa depan" menekankan "Pelaburan Untuk Masa Depan" yang menekankan 4 fokus, meningkatkan aktiviti pelaburan, memudah cara perniagaan, menjana sumber tenaga manusia yang kompeten dan *employable* dan memelihara kesejahteraan awam.

Sememangnya, pada tahun ini telah membawa dan menerbitkan mesej yang kuat. Pandangan yang jauh dan hasrat murni serta jitu oleh kerajaan dalam mengorak langkah terus maju ke hadapan dalam sama-sama kita mencapai gagasan dan matalamat Wawasan Brunei 2035. Ini dilaksanakan khusus dengan memastikan asas dan landskap ekonomi negara lebih fokus luas berdaya tahan, berdaya saing dan berdaya maju untuk meningkatkan kualiti hidup dan kesejahteraan rakyat bagi generasi pada masa yang akan datang.

Dalam mendukung usaha kitani ke arah pembangunan ekonomi yang mampan tumpuan dan penekanan harus diberikan kepada pembangunan para belia sebagai aset pemangkin transformasi kemajuan negara. Oleh itu, usaha dan langkah dalam memberikan pendidikan dan

bimbingan akhlak yang tersusun perlu ditingkatkan dalam melahirkan generasi belia rabbani dan belia berjaya.

Kepentingan golongan belia adalah harapan besar yang dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sempena Sambutan Hari Belia Kebangsaan pada tahun 2010 yang bertitah antara lain, "Masa depan negara tidak syak lagi banyak bergantung pada golongan belia kerana itu mereka perlu dibekalkan dengan ilmu dan kemahiran semangat jati diri dan akidah yang mantap".

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam usaha negara dalam menyesuaikan diri dengan teknologi digital khususnya dalam mengharungi Revolusi Industri 4.0 untuk meningkatkan produktiviti dan peluang penetapan nilai-nilai kita sebagai orang dan bangsa Brunei yang 'berkarir' dan 'berlurih' adalah penting.

Kita boleh memperlihatkan kepada masyarakat dunia akan nilai-nilai kebruneian kita yang sentiasa bekerja keras dan tidak mudah berputus asa dengan semangat kesepakatan dan bersatu padu. Semua ini kita lakukan semata-mata bagi memperolehi semangat berkat dan limpah rahmat daripada **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** jua. Harapan negara agar menjadi sebuah negara

**بَلَدَةٌ طَيِّبَةٌ وَرَبٌّ غَفُورٌ**

Hasil penyelidikan dan kajian perlu dikongsikan bersama agar ia dapat diambil perhatian dan ditangani secara

kollektif yang khususnya melalui pendekatan *whole of nation*. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat sebelum mengakhiri kaola ingin mengucapkan ribuan terima kasih kepada pihak Jabatan MajliMajlis Mesyuarat Negara atas bantuan dan kemudahan-kemudahan yang diberikan kepada semua Ahli Yang Berhormat.

Sebagai penutup, kaola ingin memohon maaf jika terdapat kesilapan kata-kata terkasar bahasa semasa menyampaikan hujah, pandangan, saranan dan persoalan sepanjang Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini, dengan doa, semoga hasrat dan niat kita semua mendapat rahmat daripada **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** jua.

**آمِينَ... آمِينَ... يَا رَبَّ الْعَالَمِينَ**  
sekian.

**وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته**

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih, Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu dan sekarang dipersilakan Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin.

#### **Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin:**

**السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ**

Kaola mengucapkan tahniah setinggi-tingginya kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana memandu Majlis Mesyuarat ini berjalan dengan lancar. Begitu juga kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri Kabinet kerana



memberikan jawapan yang komprehensif kepada semua soalan yang diajukan juga. Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis.

Menyentuh Kementerian Pengangkutan dan Infokomunikasi, masih terdapat sebilangan orang awam yang menghadapi kesukaran dalam hal pengangkutan disebabkan mereka tidak mempunyai kenderaan sendiri terutama di luar kawasan Daerah Brunei dan Muara. Tidak semua rakyat mampu memiliki kenderaan sendiri dan ada juga antara mereka golongan warga emas yang tidak mampu mengenderai kenderaan disebabkan mata yang sudah kabur dan otot yang kian lemah.

Oleh itu, kaola mencadangkan agar pihak yang berkenaan mengadakan perkhidmatan bas atau van *mini* yang boleh dibayar oleh orang awam sebelum menaiki agar memudahkan perjalanan golongan seperti mereka dari satu tempat ke satu tempat yang lain. Disebabkan dunia semakin canggih dan kita yang sentiasa mengejar masa untuk melakukan pelbagai perkara agar kita menggunakan *debit* kad atau *cash* kad dilaratkan sehingga ke kedai-kedai runcit dan juga tempat-tempat stesen minyak di negara ini.

Ini akan membolehkan kerja orang awam semakin mudah dan mereka tidak perlu berdiri lama dalam barisan yang panjang untuk mendapatkan sejumlah wang. Mungkin sahaja ia boleh menjimatkan masa dan menjimatkan tenaga mereka. Kaola melihat bahawa pengangkutan awam seperti bas di negara ini dihentikan operasinya pada waktu malam. Walhal,

pada waktu malam ada segelintir masyarakat yang baru habis berkerja atau baru ingin memulakan pekerjaan malangnya ada antara mereka yang tidak mempunyai kenderaan sendiri. Terdapat juga pelancong dari luar negara yang ingin menjelajah untuk melihat suasana tempat di negara ini pada waktu malam, namun tidak berkesempatan kerana tiada pengangkutan awam yang murah atau bas disediakan.

Sebahagian pelancong adalah *backpackers* yang mengutamakan kos rendah atau *transportation*. Oleh yang demikian, kaola mencadangkan agar pengangkutan bas ini dipanjangkan tempohnya sehingga waktu malam. Kaola menyarankan agar ada *system shift* dalam kalangan pemandu agar mereka tidak merasa letih untuk menjalankan tugas mereka pada keesokan harinya. *DART* merupakan pilihan alternatif pengangkutan di negara ini dan dilihat boleh menjanai ekonomi seseorang yang terlibat.

Bagi mengurangkan lagi kadar pengganguran di negara ini, kaola menyarankan agar pihak yang berkenaan memberikan kemudahan dalam peraturan yang ditetapkan misalnya kereta yang dipandu tidak melebihi 10 tahun sebagai salah satu syaratnya. Namun, kaola melihat bahawa kereta yang dipandu lebih 10 tahun sekiranya masih dalam kondisi yang baik, masih boleh digunakan untuk membawa penumpang ini kerana ada segelintir masyarakat yang mengadu ingin menjadi driver *DART*, namun tidak mempunyai kereta yang berusia di bawah 10 tahun.

Usahawan yang ada di negara ini perlu diberikan kemahiran dan praktikal dan ilmu pengetahuan dalam penggunaan *online business* agar mereka menjadi usahawan yang berjaya dalam melebarkan sayap mereka ke arena antarabangsa walaupun dalam skala yang kecil.

Pada masa ini, telah ada *website* mengumpulkan pengusaha-pengusaha di negara ini. Namun masih ramai yang tidak mengetahui kewujudannya. Sudah menjadi tanggungjawab pihak yang terlibat 'memberigakan' hal ini kepada orang ramai. Kaola juga percaya bahawa interaksi antara pelanggan dan penjual atau pengusaha dan *marketing* dijalankan melalui *online* ini boleh melonjakkan nama syarikat atau perusahaan mereka. Sekian, terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.

**Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii:** Terima kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللّٰهِ الرَّحْمٰنِ الرَّحِیْمِ  
السَّلَامُ عَلَیْكُمْ وَرَحْمَةُ اللّٰهِ وَبَرَکَاتُهُ

dan salam sejahtera.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Menteri-Menteri Kabinet dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola bersyukur kerana diberi peluang untuk bersama dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi menyampaikan Ucapan Penangguhan untuk Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara.

Kaola mengucapkan terima kasih dan tahniah penghargaan atas kesabaran Yang Berhormat Yang Di-Pertua dibantu juga dengan dedikasi Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan kerja keras semua pegawai dan kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dengan penuh sokongan ke atas Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di Pertuan Negara Brunei Darussalam, kaola ingin memberi beberapa cadangan peringatan.

Diharapkan kepentingan makluman dan *milestone implimentasi* atas semua peruntukan dan cadangan sentiasa dikongsi, seperti contoh: *quarterly multi-stakeholder outreach* dapat disokong oleh semua-semua pihak kerajaan dan masyarakat.

*Process fiscal consolidation* dan *review governance* perlu ditangani dengan jangka masa yang tepat dan berdisiplin supaya lebih cekap di dalam menjalankan tugas dan amanah. Dalam pada masa ini juga, integrasi dalam komunikasi kerajaan dan masyarakat melalui teknologi canggih akan digalakkan.

Kaola mengambil baik juga peluang yang diberi oleh kementerian-kementerian ke atas proses terbuka untuk meningkatkan urusan kementerian. Pengawasan dan penguatkuasaan kedaulatan undang-undang tanpa perjudis atau berbelah bahagi. Semakan

dan penyesuaian semualah adalah cara bagi kita untuk memastikan bahawa pelaksanaannya untuk kebaikan negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagai penutup Ucapan Penangguhan, perlulah kitani ingat-mengingati bahawa apa jua mekanisme di pihak perkhidmatan awam, mahupun pihak swasta dilaksanakan dengan tujuan untuk memacu kemajuan. Keinginan untuk pencapaian terletak kepada rakyatnya sendiri. Sekian terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii. Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman.

**Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. الْحَمْدُ لِلَّهِ kita bersyukur kehadiran اللَّهِ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى kerana dengan izin-Nya jua Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara telah pun sampai ke penghujungnya. Sepanjang sesi perbahasan, kita di Dewan yang mulia ini telah berjalan dengan lancarnya dalam suasana muhibah semangat permuzakarahannya dan hubungan silaturahim yang mantap. Syukur الْحَمْدُ لِلَّهِ .

اللَّهُ الْحَمْدُ selama beberapa hari kita bersidang di Dewan yang mulia ini, persidangan telah dapat berjalan dengan lancar dan teratur. Lebih dahulu kaola sangat-sangat merakamkan ucapan penghargaan dan terima kasih kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana memimpin permesyuaratan ini dengan sabar, tenang dan penuh kebijaksanaan serta memberi peluang yang saksama kepada kaola untuk mengutarakan soalan-soalan serta meneliti penjelasan setiap isu-isu yang ditimbulkan oleh kaola sebagai Ahli Yang Berhormat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola juga merakamkan penghargaan dan terima kasih kepada Yang Dimuliakan Pehin Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis yang dapat menjalankan tugas dengan baik sepanjang persidangan yang telah berjaya memfokuskan perbahasan kepada Anggaran Rang Belanjawan 2019/2020 sebagai agenda utama dalam persidangan, di samping berjaya memandu persoalan dan isu lain yang tidak kurang pentingnya untuk disuarakan di dalam Dewan yang mulia ini.

Kaola tidak lupa juga merakamkan penghargaan dan terima kasih kepada keseluruhan pegawai-pegawai dan kakitangan-kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara atas sokongan dan kerjasama yang diberikan kepada kaola sepanjang permesyuaratan ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam kesempatan yang sangat berharga ini, izinkan kaola

merujuk mengenai titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam semasa Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 7 Mac 2019. Baginda bertitah berkenaan menyentuh tentang ekonomi Negara Brunei Darussalam tidak ketinggalan membina persekitaran yang kondusif di peringkat antarabangsa dengan menyertai beberapa perjanjian perdagangan-perdagangan bebas dengan rakan-rakan serantau antarabangsa sebagai memberi peluang pasaran di negara-negara berkenaan.

Dalam hubungan ini, kaola percaya dengan tunjuk ajar dan langkah yang positif oleh kerajaan baginda dalam memastikan peluang perniagaan bagi memasarkan produk kitani di peringkat antarabangsa akan terbuka luas. Seterusnya merupakan gelombang mempelbagaikan ekonomi negara bertepatan dengan *road map industry* negara. Semoga langkah-langkah dalam usaha ini, akan menghasilkan yang terbaik untuk negara kita semuanya.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Satu perkara yang kaola ingin timbulkan ialah mengenai penyelarasan dan mengemaskinkan cukai tanah ke atas tanah-tanah yang termasuk dalam peluasan kawasan Lembaga Bandaran Bandar Seri Begawan, yang bermula pada 12 April 1999 bersamaan 6 Muharam 1420 supaya kadar cukai tanah yang terbaharu itu akan dapat

dipertimbangkan dan dikaji semula sebaik-baiknya untuk meringankan kesulitan dan beban yang tidak munasabah kepada masyarakat umum khususnya kepada penduduk-penduduk yang berpendapatan rendah.

Kaola juga ingin membawa mengenai pemedulian terhadap permasalahan rakyat. **اللَّحْمَدُ لِلَّهِ** kerajaan masih mampu memeduli komitmen sosial dalam membantu bagi menghulurkan kepada yang kurang berkemampuan. Walaupun menghadapi kegawatan ekonomi namun pihak kerajaan khususnya Jabatan Pembangunan Masyarakat, Majlis Ugama Islam Brunei dan Yayasan Sultan Hassanal Bolkiah terus memberikan pertimbangan kepada pemohon-pemohon yang benar-benar susah dan memerlukan bantuan.

Apa yang kaola harapkan ialah proses bagi mendapatkan bantuan-bantuan tersebut hendaklah dipercepatkan kerana keperluan hidup seseorang insan yang susah sangat memerlukan bantuan segera. Ini adalah pengalaman seorang pemimpin akar umbi melayan nasib anak bangsa yang berpendapatan rendah.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. **اللَّحْمَدُ لِلَّهِ** Dalam fakta-fakta yang dikongsikan dalam ucapan mukadimah dan dalam menjawab soalan-soalan yang kaola kemukakan, sungguh berguna kepada kaola kerana ia memudahkan kaola untuk menyampaikan jawapan-jawapan meyakinkan dan orang awam berhubung masalah dan soalan yang telah mereka kemukakan. Kaola dengan hati yang

penuh ikhlas tidak lupa mengucapkan syabas dan terima kasih kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang penuh sabar memberikan jawapan-jawapan dengan panjang lebar, jelas dan terperinci ke atas perkara-perkara yang kaola timbulkan dalam Dewan yang mulia ini.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ isu-isu soalan dan perbahasan yang disuarakan dalam Dewan ini dan kaola berharap dapat diambil perhatian dan tidak terlepas perhatian kerana isu-isu tersebut juga kepentingan negara, rakyat dan penduduk Negara Brunei Darussalam. Kaola sebagai wakil Yang Berhormat Daerah Brunei dan Muara Zon 2, mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan ribuan terima kasih kepada rakan-rakan Ahli Yang Berhormat atas kerjasama yang diberikan kepada kaola dalam melaksanakan tanggungjawab masing-masing sepanjang permesyuaratan. Mudah-mudahan apa yang kita bincangkan dan membahaskan akan membuahkan hasil demi kesejahteraan rakyat dan penduduk negara kita.

Bagi mengakhiri Ucapan Penangguhan, kaola di Dewan yang mulia ini, kaola mewakili rakyat dan penduduk Daerah Brunei dan Muara, Zon 2 menyembahkan menjunjung setinggi-tinggi terima kasih dihadapan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam ke atas keprihatinan baginda yang mendalam kepada rakyat baginda.

Abis kaola berdoa ke hadrat الله سبحانه و تعالى semoga Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda

Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan keluarga baginda akan sentiasa dalam pemeliharaan dan perlindungan الله سبحانه و تعالى dan kekal karar memerintah Negara Brunei Darussalam yang kita cintai ini  
 آمِينَ آمِينَ يَا رَبَّ الْعَالَمِينَ

Bagi mengambil kesempatan, kaola memohon maaf kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua jika terdapat pertuturan bahasa dan "suruk langkah" yang kurang menyenangkan kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat, kaola juga ingin memohon maaf jika terdapat soalan-soalan dan pandangan-pandangan yang disuarakan menyakitkan hati dan menyinggung perasaan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Adapun yang disuarakan di Dewan yang mulia ini, untuk menyampaikan dan menyuarakan masalah-masalah yang disuarakan oleh orang ramai dan semata-mata menjunjung titah yang telah dititahkan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam demi kesejahteraan rakyat dan penduduk serta meningkatkan lagi kualiti kehidupan rakyat. Sekian

وبالله التوفيق والهداية السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman. Yang Berhormat suaranya ini selalu lantang, tapi walau bagaimanapun hatinya baik. Saya persilakan sekarang Yang Berhormat

Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.

**Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola lebih dahulu mengucapkan tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kebijaksanaannya memimpin Persidangan Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dengan lancar dan penuh bermakna serta dalam suasana aman.

Kaola juga tidak lupa mengucapkan setinggi-tinggi terima kasih kepada Yang Berhormat yang begitu tabah mendengar soalan-soalan dan juga saranan-saranan yang dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat, memberi penjelasan-penjelasan kepada program-program kemajuan dan perkembangan serta pelaksanaan projek-projek di kementerian masing-masing.

Tahun ini berlainan daripada tahun-tahun sebelumnya dari segi pendekatan antara Ahli Yang Berhormat dengan pihak Kementerian. Ahli-Ahli Yang Berhormat bukan saja menyampaikan isu dan cadangan bagi pihak orang ramai, tetapi juga diberi peluang dan kesempatan untuk menjalankan muzakarah bersama pihak Kementerian dan jabatan-jabatan di bawahnya, dan juga membuat lawatan bagi memahami dengan lebih mendalam lagi akan

program-program dan inisiatif kerajaan. Lawatan-lawatan ini sangat berguna dalam mengongsikan kelebihan, kelemahan dan juga hasil ataupun impak daripada inisiatif-inisiatif tersebut.

Di sinilah Ahli-Ahli Yang Berhormat dapat melihat kepentingan penyelarasan program-program yang dibuat oleh setiap kementerian, dan yang lebih penting lagi ialah mengongsikan matlamat dan kemajuan inisiatif-inisiatif tersebut agar orang ramai dapat turut memahami tentang perkembangan dalam mencapai Wawasan Brunei 2035. Ini termasuklah dengan memastikan laman sesawang dan media sosial kerajaan *perlu up-to-date* dan *engaging*.

Kita diminta untuk tidak membangkitkan isu-isu lama sewaktu mesyuarat pada tahun ini. Tapi kaola berharap, ini tidak bermaksud isu-isu lama yang belum selesai dilupakan. Perkara-perkara yang masih menjadi kebimbangan orang ramai, termasuklah isu *stateless*, perumahan yang rosak, bangunan yang terbiar, tidaklah patut dilupakan begitu sahaja. Namun demikian, juga kerana isu-isu yang dibangkitkan sebelum ini telah mendapat penyelesaian *بِاللَّحْمَدُ لِلَّهِ* dan hasil yang sangat positif.

Sebagai contoh, dari sektor belia, kita dapat melihat sokongan bagi pembangunan belia yang sangat ketara dengan pengubahsuaian Pusat Belia, penglibatan belia yang aktif dalam beberapa program kebangsaan, reviu Dasar Belia dan platform-platform bagi belia menonjolkan bakat mereka

di samping menggalakkan perusahaan belia.

Bagi sektor alam sekitar pula, terdapat peningkatan yang ketara dari segi *No Plastic Bag initiative* yang telah dilartakan kepada setiap hari dan penempatan lebih banyak tempat pengumpulan kitar semula di seluruh negara.

Kaola menyambut baik jua inisiatif baharu, iaitu TEKAD untuk mendorong mereka yang kurang berkemampuan untuk meningkatkan peluang mereka untuk keluar daripada *poverty cycle*.

Dari segi pekerjaan, walaupun purata pengangguran agak tinggi, namun jumlah pekerja tempatan di sektor swasta sudah meningkat. Di samping itu, banyak peningkatan dari segi program-program bagi meningkatkan kapasiti pencari kerja, dan juga platform bagi usahawan dan pengusaha bisnes.

Seperti tahun-tahun sebelumnya, kami akan terus membincangkan dan bekerjasama dengan Yang Berhormat Menteri-Menteri yang berkenaan untuk mencari jalan penyelesaian bagi perkara-perkara yang telah ditimbulkan. Ini termasuklah meningkatkan tadbir urus (*governance*), menghapuskan rasuah, memastikan ketelusan, mengurangkan pembaziran di sektor awam, memastikan peralihan kerja yang betul dilaksanakan dan menawarkan lebih banyak perkhidmatan yang boleh dibuat atas talian.

Inisiatif-inisiatif untuk menyumbang kepada menangani isu perubahan iklim

juga akan banyak membawa manfaat kepada negara. Dengan mengurangkan pembaziran tenaga dan air, ia juga membantu dalam mengurangkan pebelanjaan kerajaan. Negara akan lebih bersih dengan penggunaan sumber alam yang lebih baik. Kita juga dapat mengurangkan jumlah sampah yang dihantar ke tempat pelupusan sampah dengan menguatkan sistem kitar semula.

Dari segi menyumbang kepada ekonomi, kita perlu melihat pelbagai cara yang boleh kita buat untuk meningkatkan jumlah pelancong ke negara ini di bawah inisiatif kementerian masing-masing. Pelancongan tidak semestinya mengikuti konsep tradisional iaitu untuk kebudayaan atau alam semula jadi. Sebaliknya, terdapat peluang dari sektor pendidikan, sektor kesihatan, sektor keagamaan dan persatuan belia juga boleh menganjurkan program antarabangsa mereka sendiri. Pelbagai cadangan lain seperti memperkenalkan *busking zone* juga adalah satu cara yang dapat membantu menambah keceriaan mengikut peraturan-peraturan yang tertentu.

Sistem pengangkutan awam sudah mula dipertingkatkan, dan kerjasama dari semua pihak, ataupun *whole of nation approach*, amatlah diperlukan bagi mencapai tujuan yang diharapkan.

Kebajikan warga tua, Orang Kelainan Upaya dan mereka yang kurang bernasib baik haruslah juga sentiasa dijaga agar tiada yang ketinggalan dalam mencapai Wawasan Brunei 2035.

Kepada Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan pegawai-pegawai serta kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara, kaola ingin mengucapkan terima kasih di atas kesabaran dan kecekapan dalam menyusun agenda mesyuarat.

Kaola juga tidak lupa memohon maaf jika terdapat sebarang perbuatan yang kurang sopan dan percakapan yang menyinggung perasaan yang sengaja atau tidak sengaja.

وبالله التوفيق والهداية السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari. Saya persilakan Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad.

**Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad:** Terima kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera.

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Kaola lebih dahulu mengucapkan setinggi-tinggi tahniah dan ribuan terima kasih kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua, yang telah memimpin dan mengurus Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini dari awal hingga akhir, dengan sabar, adil dan penuh kewibawaan.

Kaola juga mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri yang mendengar, menerima cadangan dan jua seterusnya memberi penerangan, dan apa yang kaola amat hargai iaitu juga turut memberi nasihat ke atas Usul-Usul dan pertanyaan yang dibawa.

Kaola tidak juga lupa mengucapkan berbilang-bilang terima kasih kepada Yang Dimuliakan Jurutulis dan ucapan terima kasih ini juga ditujukan kepada Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan semua pegawai serta kakitangan Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat atas bantuan dan sokongan yang telah diberikan. Tidak lupa jua sokongan dari semua dari agensi yang hadir di Dewan ini mahupun orang awam yang mengikuti dari luar sana.

Kaola menyokong penuh saranan dan nasihat daripada Yang Berhormat Menteri-Menteri serta Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk terus memberi sokongan dan sandaran kepada para belia kitani. Kaola juga menyeru kepada semua agensi kerajaan, swasta dan masyarakat untuk mempraktikkan *meaningful youth participation* (penglibatan belia yang bermakna) dan tidak bersifat *tokenistic*.

إِنْ شَاءَ اللَّهُ jika belia dilibatkan dalam kemajuan negara secara *youth-adult partnership*, kitani akan nampak manfaatnya seperti perspektif yang luas dan *inclusive*, serta rakyat yang lebih bermaklumat dalam sama-sama mencari penyelesaian dalam pembangunan negara.



Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola menyambut baik jawapan-jawapan dari Yang Berhormat Menteri-Menteri mengenai perkara-perkara yang diutarakan pada tahun ini. Kitani telah membincangkan mengenai banyak agenda kebangsaan kitani. Antara perubahan besar yang diharap dapat diusahakan bersama-sama ialah, seperti:

- 1 Pendidikan kesihatan reproduktif.;
- 2 Pembasmian buli dalam kalangan masyarakat kitani termasuk *cyber bullying*.;
- 3 Kongres Belia Kebangsaan yang akan diadakan.;
- 4 Keusahawanan dan peluang pekerjaan, termasuk penambahbaikan program *i-Ready*.;
- 5 Isu perumahan termasuk penjamin dan persekitaran seperti *marine debris* dan *single use plastic*.; dan
- 6 Pembangunan sukan termasuk kebajikan ahli sukan dan *e-sports*.

Kaola harap, marilah kita semua turut serta dalam semua inisiatif ini, sama ada secara langsung atau tidak langsung.

Kaola menyambut baik usaha-usaha yang dijalankan ataupun yang masih dalam perancangan yang sudah panjang lebar kitani kongsi dalam Dewan ini dan berdoa semoga niat baik kitani itu diberkati dan menampakkan hasil yang diharapkan *آمِينَ آمِينَ يَا رَبَّ الْعَالَمِينَ*.

Kaola juga ingin menyatakan, beberapa perbincangan kitani ada yang bersifat meningkatkan hasil negara atau mengurangkan perbelanjaan kitani, seperti:

- 1 Kenaikan substantif peruntukan untuk pelancongan.;
- 2 Penjimatan subsidi dengan menggalakkan penggunaan kenderaan mesra alam (*green vehicle*).;
- 3 Menggalakkan belia masjid untuk menceburi keusahawanan.;
- dan
- 4 Pembangunan *emerging industries* seperti *e-Sports* dan industri baru untuk diteroka negara seperti industri perfileman ataupun industri sukan profesional.

Kaola harap industri baharu mahupun industri berpotensi sebegini diberi fokus untuk dimajukan, kerana di beberapa negara di sekeliling kita sudah menyaksikan kejayaannya. Janganlah kitani hanya sebagai penonton kepada kejayaan itu, namun kitani ketengahkan kemampuan orang-orang kitani di persada dunia.

Kita sudah ada belia yang menerima menerima pengiktirafan seperti Anugerah Belia Cemerlang, membanggakan negara di Majlis Tilawah Al-Quran Peringkat Antarabangsa, menerima *Queen's Young Leaders Award*, *Commonwealth Youth Awards* dan malahan baru beberapa hari lalu, penuntut kitani memenangi pingat di *Special Olympics World Games*

*Abu Dhabi.* Berbanggalah dengan pencapaian orang kitani. Namun yang penting kitani usahakan bagaimana untuk meramaikan lagi orang-orang kitani yang berjaya dalam bidang masing-masing.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Jika perkara-perkara yang telah kaola bawakan itu mungkin terlalu banyak, dan jika cuma 3 perkara besar dari kaola sendiri yang dapat diberi keutamaan, maka kaola berfikir 3 perkara di bawah perlu diberi perhatian khusus:

- 1 Dasar sukarelawan negara. Ini akan dapat lagi mengembangkan serta memberi perlindungan kepada pergerakan sukarelawan kitani, dan diharap meningkatkan sikap kitani untuk tolong-menolong ke arah kebaikan.;
- 2 *Progressive Wage Model* untuk *Minimum Wage*. Perkara ini dapat melindungi pekerja-pekerja kitani di sektor swasta khususnya, dan menggalakkan lagi *lifelong learning* yang kitani sebut-sebut untuk meningkatkan kebajikan dan kemahiran pekerja sektor swasta.;
- 3 *Child safety seat*. Bagi kaola, selaku jua sebagai Duta Majlis Kebangsaan Keselamatan Jalan Raya. Keselamatan di jalan raya adalah penting dan setentunya, semua yang berada di jalan raya mahu pulang dengan selamat. Apatah lagi kanak-kanak yang tidak berdosa, janganlah

hanya kerana kitani tidak dapat menyediakan kerusi keselamatan yang bersesuaian.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terakhir sekali, kaola menyambut baik cadangan yang pernah dibuat untuk Yang Berhormat Menteri-Menteri untuk mengemukakan soalan-soalan pulangan kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat. Beberapa orang Ahli-Ahli Yang Berhormat adalah ahli kepada beberapa majlis, lembaga, suruhanjaya, jawatankuasa, dewan perniagaan, inisiatif-inisiatif atau program-program kebangsaan dan pelbagai lagi *decision making agencies* baik di peringkat kebangsaan, *NGO* mahupun akar umbi.

Malah, jika ia tidak menjadi kesalahan peraturan-peraturan mesyuarat Majlis Mesyuarat Negara, jika ada Soalan-Soalan Yang Telah Diberi Notis ataupun soalan di peringkat jawatankuasa ditujukan kepada Yang Berhormat adalah sesuatu dalam pandangan kaola membuat persidangan kitani di Dewan yang mulia ini lebih telus memahami dan juga dapat memahaminya dari perspektif yang lebih luas, sekian.

وبالله التوفيق والهداية السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. Saya persilakan Yang Berhormat Pehin Datu Imam Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal.

**Yang Berhormat Pehin Datu Imam Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

اَلسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللّٰهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللّٰهِ الرَّحْمٰنِ الرَّحِیْمِ  
اَلْحَمْدُ لِلّٰهِ رَبِّ الْعَالَمِیْنَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلٰی اَشْرَفِ الْاَنْبِیَاءِ  
وَالْمُرْسَلِیْنَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلٰی اٰلِهِ وَصَحْبِهِ اَجْمَعِیْنَ

Kaola mengucapkan tahniah kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas kecekapan memimpin permesyuaratan dan juga kepada pegawai-pegawai Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara memudah cara permesyuaratan sehingga mesyuarat berjalan lancar, teratur lagi memuaskan.

Kaola tidak akan berucap panjang lebar dalam Ucapan Penangguhan ini. Kaola cuma ingin menyentuh tentang pembinaan masjid di seluruh negara. Pada tahun Rancangan Kemajuan Negara yang lalu, Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah berjaya membina 6 buah masjid dengan menggunakan peruntukan kewangan kerajaan sepenuhnya. Kaola bersyukur kepada اللّٰهُ سُبْحٰنَهُ وَتَعَالٰی pihak kerajaan tetap komited untuk membina dan membangun syi'ar Islam berupa masjid pada setiap Rancangan Kemajuan Negara.

Kaola berharap dalam Rancangan Kemajuan Negara Ke-5 pada tahun akan datang, yang bermula tahun 2019 ini, pembinaan masjid akan tetap dilaksanakan sekurang-kurangnya

6 buah masjid lagi atas belanjawan penuh kerajaan.

Adapun pembinaan masjid-masjid menerusi Tabung Dana Pembinaan Masjid tetap kaola alu-alukan dan semoga berjalan terus selagi pembinaan masjid diperlukan di kampung-kampung khasnya dan di mana-mana tempat yang memerlukan. Mudah-mudahan dengan pembinaan masjid-masjid yang berupa syi'ar-syi'ar Islam ini negara kita akan terus diberkati اللّٰهُ dengan pengurniaan keamanan dan ketenteraman, kemakmuran dan kesejahteraan hingga akhir zaman.

Barang siapa menegakkan agama اللّٰهُ nescaya اللّٰهُ akan menolongnya dengan berbagai-bagai cara termasuklah keberkatan dalam sebarang bidang kehidupan mereka. Kesejahteraan yang berkekalan adalah salah satu keberkatan yang dikurniakan oleh اللّٰهُ سُبْحٰنَهُ وَتَعَالٰی meskipun dalam keadaan ekonomi yang agak berkurangan. Demikianlah pentingnya keberkatan itu.

Akhirnya, kaola berdoa ke hadrat اللّٰهُ سُبْحٰنَهُ وَتَعَالٰی mudah-mudahan اللّٰهُ mengurniakan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sihat walafiat, dilanjutkan usia, taufik dan hidayah, aman makmur dan kekal karar memerintah Negara Brunei Darussalam turun menurun hingga ke akhir zaman. Begitu juga ke atas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Raja Isteri Pengiran Anak Hajah Saleha serta ahli-ahli

keluarga baginda sekalian.

أَمِيْنُ أَمِيْنُ يَا رَبَّ الْعَالَمِيْنَ

وبالله التوفيق والهداية أَسْلَامٌ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Sekian terima kasih.

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Terima kasih Yang Berhormat Pehin Dato Imam Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal. Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Pehin Udana Khatib Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka Haji Othman, Menteri Hal Ehwal Ugama.

#### **Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola dengan hormat turut menyertai semua rakan-rakan sejawatan atau sahabat-sahabat daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang menyokong ucapan Penanguhan Permesyuaratan kitani ani dan juga mengucapkan terima kasih serta penghargaan yang tinggi terutama sekali kepada Yang Berhormat selaku Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan seterusnya kerabat-kerabat kerja Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara yang diketuai oleh Yang Dimuliakan Jurutulis dan Yang Mulia Timbalan Jurutulis serta juga sekalian pegawainya, kakitangan yang telah memungkinkan permesyuaratan kita ini berlangsung secara baik dan lancar.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola mengambil kesempatan untuk dengan ringkas menyatakan 2 perkara sahaja:

1. Terima kasih dan penghargaan kepada semua Ahli Yang Berhormat sama ada yang telah ikut serta membahaskan Anggaran Belanjawan Kementerian Hal Ehwal Ugama dengan penuh pengertian dan juga yang lebih awal mengemukakan Soalan-Soalan Yang Telah Diberi Notis sekitar perkhidmatan Kementerian Hal Ehwal Ugama.

Ternyata Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kesemuanya itu telah mengilhamkan untuk Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk mengukuhkan cara kerjanya yang tidak sahaja melihat apa yang ada tetapi ialah juga memandang ke hadapan melihat apa yang sepatutnya ada iaitu memandang ke hadapan dengan yakin.

Antaranya, cadangan Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji Lahit, wakil Daerah Tutong yang disampaikan pagi tadi mengenai kepentingan mendirikan masjid di Kampung Ukong. Kaola menghargai dan ingin menyatakan bahawa sebenarnya dalam Perancangan 5 Tahun Tabung Dana Masjid iaitu tahun 2018/2022, Masjid Kampung Ukong adalah salah sebuah daripada yang akan dibina yang telah diluluskan oleh Majlis Ugama Islam Brunei dan mendapat perkenan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dengan peruntukan dianggarkan \$1.4 juta untuk kapasiti 300-400 orang jemaah sesuai

dengan keadaan penduduk di sekitarnya.; dan

2. Dalam ucapan kaola semasa membentangkan belanjawan Kementerian Hal Ehwal Ugama sebanyak lebih \$246 juta yang disokong itu yang sebahagian besarnya kaola menyatakan 76% daripada jumlah tersebut adalah untuk menyokong perkhidmatan bidang persekolahan dan pendidikan agama. Kaola menyatakan ianya sebagai suatu petanda yang nyata dan jelas bahawa Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam tetap komited meneruskan dan mendukung teras dasar dan falsafah pendidikan nasional kita yang tidak mengesampingkan aspek pelajaran dan pendidikan Islam dalam pembentukan generasi negara yang berilmu dan beriman pada masa sekarang dan pada masa akan datang.

Kaola bersyukur, kita yakin juga majoriti rakyat di luar sana melihat ini sebagai suatu yang wajar. Dalam pada itu, tentu sahaja kita mahukan dan malah berharap supaya dasar dan teras falsafah pendidikan yang dilaksanakan akan dilaksanakan sebijak-bijaknya dan menepati sasaran supaya objektif persekolahan dan pendidikan agama itu berjaya dicapai sebaik-baiknya. Kerana itu sokongan belanjawan sejumlah itu telah dirancang di peringkat kementerian kemudian disokong

di peringkat Jawatankuasa Belanjawan dan seterusnya diluluskan atau disokong di peringkat kabinet dan seterusnya diluluskan di Dewan yang mulia ini.

Namun Yang Berhormat Yang Di-Pertua ada orang lain di luar Dewan ini yang tidak ataupun belum memahami teras dan dasar pendidikan kebangsaan kita itu, dia ataupun mereka melihatnya sebagai sesuatu yang membazir dan meminta jumlah sebanyak itu digunakan atau ditambahkan kepada peruntukan bidang-bidang lain yang dilihat utama dalam keadaan belanjawan defisit sekarang.

Orang lain yang melihat dan berfikir sedemikian itu telah menghubungkan aliran pendidikan Islam dan persekolahan agama sehingga ke peringkat pengajian tinggi Islam itu dengan isu *marketability* dan *employability* yang dihadapi oleh lepasan aliran pendidikan Islam. Ini, terus terang Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola sambut baik, tetapi dalam masa yang sama kaola ingin menegaskan bahawa aliran lepasan pendidikan Islam terbukti boleh mengerjakan bidang-bidang lain dari bidang-bidang perkhidmatan ugama.

Contohnya, ada graduan yang berkhidmat dalam bidang diplomatik, bidang undang-undang bukan undang-undang syariah semata-mata, bidang kewangan, perbankan bahkan dalam bidang perkhidmatan

Angkatan Bersenjata Diraja Brunei dan lain-lain lagi.

Satu lagi, kaola suka ingin menyatakan isu *capability* dan *employability* keluaran atau aliran lepasan pendidikan Islam dan persekolahan agama tidak wajar kita lihat ia sebagai satu isu yang terpencil *remote issues* dan kerana itu kononnya berkekehendakkan huraian yang tersendiri keseluruhan isu yang dihadapi oleh lepasan-lepasan aliran pendidikan umum yang terus kita fikirkan itu. Contohnya, Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola diberikan catatan dari laporan *Job Centre (JCB) Supply Data as at 28 Disember 2018* ada seramai *9,841 active job seekers*. Kaola melihat yang pencari kerja itu kelulusan *accounting and finance* tidak ada kelulusan *engineering, architecture* begitu juga dengan dari huruf 'B' iaitu *building service engineering* dan banyak lagi 'B' itu dan seterusnya.

Dari sejumlah lepasan *HND*, bidang-bidang ini sahaja kaola mengira lepasan *Islamic Religious Studies, Islamic studies* pengajian Islam, *Al-Quraan Studies* ada cuma 16 orang daripada jumlah 952 orang lepasan *HND* yang mencari pekerjaan bukanlah maknanya itu sahaja yang tidak bekerja tetapi mereka yang mencari pekerjaan yang berdaftar di *Job Centre*. Sementara, kelulusan yang dari *1st Degree* ke atas dari seramai 2,614 orang yang menjanjikan profesion yang baik sebagai contoh *biomedical science* dan bermacam-macam lagi dan ada juga *Arabic Language, Islamic Finance, Islamic Law, Islamic Religious Studies*. Dari jumlah 2,614 lepasan ijazah ini

hanya seramai 147 orang lepasan aliran pendidikan Islam.

Dalam hal ini, untuk mengasingkan isu *marketability* dan *employability* ini, pengajian Islam lain dan jurusan lain, kaola rasa adalah tidak bijak. Kita di Dewan ini bahkan di luar Dewan ini sering menyebut-nyebut isu pekerjaan bagi belia kitani adalah isu nasional yang kitani cuba huraikan dan telah pun kerajaan huraikan dengan beberapa penubuhan pusat-pusat untuk latihan-latihan tertentu dan termasuk mereka dari lepasan pendidikan Islam.

Seterusnya, kaola seperti juga Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain terutama sekali Yang Berhormat Menteri selalu menyanjung tinggi sikap terpuji yang dinampakkan oleh belia kita pada masa ini dan melihat isu kesulitan mereka mendapatkan pekerjaan adalah suatu realiti yang dihadapi sebagai cabaran. Oleh itu, sudah ada mereka yang berusaha sendiri menubuhkan firma-firma atau syarikat-syarikat dalam bidang yang mereka boleh lakukan untuk perkhidmatan orang ramai dan termasuk juga dalam bidang perkhidmatan agama swasta.

Satu perkara yang ingin kaola sentuh seterusnya, dalam kaola menyambut baik menghubungkan pendidikan aliran Islam dengan *marketability* dan *employability* mereka harus dilihat bersama dengan isu-isu lain. Tetapi, kaola tidak dapat menerimanya sebagai suatu isu yang menjadikan di Dewan ini tidak ada yang bersuara, tetapi di mana-mana kalau sampai yang melihat supaya

pendidikan aliran Islam itu dihapuskan sahaja. Kaola fikir penglihatan yang sedemikian itu tentulah satu perkara yang agak ganjil dalam keadaan kitani di Brunei.

Oleh itu, ada rakan-rakan bertanya, macam itukah dan aslikah ideakan menghapuskan itu benar-benar idea orang kitani atau ia asli dengan *trademark* yang disebut-sebut akronim Indonesia 'aspal'. Lebih dipersoalkan lagi apakah idea itu benar-benar *local product* dengan bahan-bahannya semua sekali *local product* atau bahan luar dipasang dalam negeri. Ini adalah untuk perhatian kitani dalam Dewan ini supaya mengambil maklum mengenainya.

Kaola tidak terfikir sedemikian, sebagai orang yang faham akan kepentingan Negara Brunei Darussalam, kepentingan pendidikan agama Islam Brunei yang kita berfahaman bahawa sejarah sosial dan politik Brunei tidak pernah menyatakan ataupun tidak pernah mendapati agama itu sebagai penghalang kemajuan ataupun perkembangannya. Bahkan agama itu sebagai sebahagian penting daripada unsur-unsur pemangkin bagi kelangsungan negara Brunei ini, *survivality*nya sehinggalah kepada zaman ini yang menjadi sebuah negara moden yang berkembang maju dalam erti kata sesuai dengan acuannya, sesuai dengan saiznya dan sesuai untuk masa depannya yang berpanjangan sebagai sebuah negara berpemerintahan beraja yang jati dengan keasliannya.

Oleh yang demikian, kita bersyukur pertama sekali ke hadrat **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى**

dan kita menjunjung tinggi komitmen kerajaan kita di bawah kepimpinan yang berwibawa Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, yang dengan bijaksana mempertahankan, meneruskan dan mengembangkan falsafah pendidikan negara yang sama berteraskan pendidikan Islam dan persekolahan agama yang diasaskan oleh Paduka Ayahanda Baginda, Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien.

Kita teruskanlah berusaha dan mendoakan supaya Negara Brunei Darussalam yang kecil molek ini akan kekal aman sejahtera yang berpanjangan dengan kita sekalian bersatu padu di bawah kepimpinan raja.

Sekian, dan kaola memohonkan kemaafan yang ada dalam Dewan ini, sepanjang 11 hari kita bersidang bermesyuarat, 'sumur di ladang sedianya ada', ini bukan pantun Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kalau pantun bunyinya 'kalau ada sumur di ladang', ini:

Sumur di ladang sedianya ada,  
Kalau tiada di mana peladangan  
mandi?

Umur panjang kalau pun ada,  
Sebaiknya, baik tah sebentar awal 'ani',  
Kitani bermaaf-maafan sekarang 'ani'.

Sekian.

وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

Terima kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya mengucapkan terima kasih dan setinggi-tinggi penghargaan atas Ucapan-Ucapan Penangguhan yang disampaikan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat sebentar tadi.

الْحَمْدُ لِلَّهِ dalam kesempatan ini, saya ingin mengucapkan setinggi-tinggi terima kasih dan penghargaan yang tulus ikhlas atas kerjasama yang diberikan kerana kita telah dapat melaksanakan Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini yang telah diadakan selama 11 hari dengan penuh telus, sempurna dan dalam suasana yang penuh harmoni dan saling menghormati selaras dengan konsep kehidupan kita berasaskan Melayu Islam Beraja.

Saya juga ingin mengucapkan setinggi-tinggi terima kasih dan penghargaan kepada Yang Dimuliakan Jurutulis, Yang Mulia Timbalan Jurutulis, Bentara-Bentara Dewan serta pegawai-pegawai dan kakitangan sama ada dari Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat Negara mahupun pegawai-pegawai dan kakitangan yang dipinjamkan dari beberapa buah kementerian dan jabatan atas usaha gigih dan komitmen yang sepenuhnya diberikan dalam menyediakan berbagai-bagai keperluan sepanjang permesyuaratan yang kita adakan.

Kesempurnaan Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini juga adalah atas kerjasama yang diberikan oleh semua pihak yang membantu kita menyediakan

keperluan logistik dan keselamatan termasuklah liputan *media mass* dari pihak jabatan kerajaan yang lain seperti Radio dan Televisyen Brunei, Jabatan Penerangan serta media cetak dalam negeri termasuk surat khabar tempatan yang membolehkan orang ramai mendengar dan mengikuti perbincangan-perbincangan sepanjang persidangan ini.

Saya juga ingin menyembahkan sepenuh-penuhnya menjunjung kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, atas keberangkatan baginda bercemar duli untuk membuka rasmi Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 Hijrah bersamaan 7 Mac 2019 Masihi, dan seterusnya berkenan mengurniakan titah pada majlis tersebut.

Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam itu, amat mendalam dan mempunyai pandangan jauh dan jelas, mencerminkan keprihatinan baginda terhadap kesejahteraan rakyat dan kemakmuran negara yang berpanjangan dan titah itu juga telah memberikan sebagai satu *guidelines*



yang cukup mantap bagi kita melaksanakan tugas-tugas di sepanjang permesyuaratan kita kali ini.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ kita perlu bersyukur kerana Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam masih mampu untuk menyediakan Peruntukan Belanjawan yang munasabah bagi Tahun Kewangan 2019/2020, meskipun kita berada dalam kedudukan fiskal yang amat menanggung defisit.

Meskipun begitu, Peruntukan Belanjawan pada tahun ini sedikit meningkat daripada Tahun Kewangan sebelumnya. Oleh yang demikian, kita haruslah bijak dan berhemah dalam membelanjakan dan memfokuskan perbelanjaan yang lebih efisien kepada perkara-perkara yang akan meningkatkan ekonomi dan produktiviti negara demi memelihara kebajikan dan kesejahteraan hidup rakyat dan penduduk di negara ini.

Saya rasa tema belanjawan bagi Tahun Kewangan 2019/2020 iaitu "*Investing In Our Future*" adalah bertepatan ataupun relevan kena pada waktunya dan hasrat kita untuk merealisasikan Wawasan Brunei 2035.

Dalam perkara ini, kita seharusnya bukan sahaja memfokuskan kepada usaha untuk membangun ekonomi semata-mata, tetapi juga pembangunan modal insan atau sumber tenaga manusia kerana di sinilah akan menjadi tunjang kepada kemajuan sesebuah negara itu.

إِنْ شَاءَ اللَّهُ dengan komitmen dan usaha padu semua pihak yang berkenaan, generasi kini dan juga masa hadapan akan dapat menikmati hasil dari semua usaha dan inisiatif yang kita usahakan dan kita laksanakan masa kini.

Pihak kerajaan dan yang berkenaan hendaklah juga terus memberikan perhatian serius kepada generasi belia kita selaku aset negara yang akan meneruskan agenda pembangunan seperti menyediakan platform dan program-program *up skilling, reskilling* untuk memastikan mereka ini kekal relevan dengan peredaran masa.

Manakala pihak-pihak yang berkenaan seperti belia dan para pengusaha sendiri haruslah mengambil dan memanfaatkan peluang-peluang yang disediakan. Semua usaha dan inisiatif ini setentunya memerlukan sokongan padu semua pihak untuk memberikan impak yang berkesan.

Sepanjang permesyuaratan kita pada kali ini, kita juga telah membincangkan pelbagai isu serta mendengar, pandangan, cadangan dan perkembangan mengenai projek-projek kemajuan negara dan inisiatif-inisiatif kerajaan dalam mempelbagaikan ekonomi dan meningkatkan produktiviti negara. Saya kira penting untuk kita semua bekerjasama dan menerapkan pendekatan *whole of nation* supaya semua usaha dan inisiatif tidak akan menjadi sia-sia dan akan membuahkan hasil seperti mana yang kita sama-sama hasratkan.

Akhir kata, kita haruslah menghakis sikap terlalu bergantung pada kerajaan dan di sebaliknya berganding bahu membincangkan dan melaksanakan usaha-usaha yang dapat membantu mengurangkan beban-beban kerajaan serta menggalakkan lagi pertumbuhan ekonomi negara.

Saya berharap Ahli-Ahli Yang Berhormat akan dapat meneruskan lagi permuzakarahannya di luar Dewan yang mulia ini dalam mencapai hasrat untuk membawa perubahan positif dan signifikan kepada negara kita ini.

Dengan ucapan yang ringkas ini, maka saya, menurut Peruntukan 35 (1) Dari Peraturan Majlis Mesyuarat Negara, maka Majlis Mesyuarat Negara ini saya tangguhkan pada satu masa yang belum ditetapkan tarikhnya. Dan secara positifnya *إن شاء الله* jika ada umur kita akan berjumpa lagi, sekian.

وبالله التوفيق والهداية السّلام عليكم ورحمة الله وبركاته

**(Persidangan Majlis Mesyuarat  
Negara di tangguhkan)**